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روایت    شروع  غرب،  نظر  از 
کجا  از  که  است  مهم  خیلی 
باید شروع شود؛ در انگاره های 

به  را  غزه  و  اسرائیل  داستان  همه  غربی 
هفتم اکتبر برمی گردانند و نه چندین دهه 

اشغال گری اسرائیل.

متألهین    بین  اواخر،  همین  تا 
یهودی بحث بود که آیا امکان 
یهودیت  به  بتواند  دارد کسی 

تغییر کیش دهد؟ یهودیت یک ایمان قلبی نیست، 
یک رابطۀ خونی و ویژه با خداوند است. این بحث ها 

در اسرائیل، بسیار معاصر است.

 بعد از حملات ۱۱ سپتامبر روایات   
اسلام هراسانه  و  نژادپرستانه 
استعماری  جنگ های  برای 

تشدید شد که نشان می دهد غرب رویکرد 
خود را در مورد شرق تغییر نداده است.

 تاریخ، نقطه نیست و در یک   
روند  نمی ماند،  متوقف  حادثه 
انحطاط  و  فرود  و  فراز  است. 

دارد، اما در تلاطم حوادث، رها نیست.

از    روایتی  السنوار  کتاب 
مقاومت، هویت عمیق فرهنگی 
تسلیم ناپذیر  و جست وجوی 

برای آزادی و عدالت است که در صدای اصیل 
شخصیت هایش منعکس می شود.

 تاثیر قیمتهای نسبی کالاهای   
از  کالاها  دیگر  روی  جهانی 
جمله طلا و تقاضای فزاینده ای 

که برای طلا وجود دارد یکی از دلایل افزایش 
قیمت جهانی آن است. 

 بحرانی جدید یا راهكاری اقتصادی؟

منابع خبری، روز شنبه هفته جاری، گزارش داده 
بودند یک پهپاد انتحاری بعد از نفوذ به عمق 70 
کیلومتری فلسطین اشغالی به محل اقامت نتانیاهو 
اصابت کرده است. جنبش حزب الله لبنان عصر 
دیروز سه شنبه رسما مسئولیت این عملیات را 

برعهده گرفت.
اسرائیل هیوم خبر داد سازمان نظارت نظامی رژیم 
صهیونیستی که وظیفه سانسور اخبار امنیتی را 
برعهده دارد، اجازه انتشار این تصویر را داده است.

این رسانه اسرائیلی تایید کرد که پهپاد مستقیما به 
محل اقامت نتانیاهو در قیساریه اصابت کرده است.
برخی رسانه ها روز شنبه مدعی شده بودند که سه 
پهپاد به سمت قیساریه پرتاب شده و دو فروند از 

آن ها رهگیری شده است.
پهپاد خانه  اسرائیل هیوم می گوید که هر سه 
نتانیاهو را هدف گرفته بودند. این رسانه اسرائیلی 
همچنین در پایان خبر داد پهپادی که به خانه 
نتانیاهو رسید، به اتاق خواب او در قیساریه اصابت 

کرد.
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 سال سوم              شماره چهارصدوپنجاه
سیا   سـت

در گذر تاریخ، آب های نیلگون خلیج فارس و جزایر آن، 
طمع ورزی های  صحنه  راهبردیشان،  موقعیت  دلیل  به 
انگلستان  خروج  از  بعد  حتی  است؛  بوده  استعمارگران 
نقشه های  استعماری،  جدید  امواج  آغاز  و  منطقه  از 
کشورهای  برخی  تحریک  طریق  از  آنها  استثمارگرانه 
منطقه و تشویق آنها به تنش آفرینی، به شکل سیاست های 
تجزیه طلبانه دنبال شده است. در همین راستا شبهه افکنی 
ابوموسی،  سه گانه  جزایر  بر  ایران  ملی  حاکمیت  درباره 
بی اساس  ادعاهای  طرح  با  کوچک،  تنب  و  بزرگ  تنب 
امارات متحده عربی آغاز شده است. آشنایی با پیشینه 
تاریخی این جزایر، جدا از هیاهوهای رسانه های مغرض و 

جنجال های سیاسی برخی شیوخ منطقه، روشنگر بسیاری 
از مسائل، از جمله چرایی حضور مستقیم و غیر مستقیم 
جریان های استعماری در خلیج فارس و در ادامه، مالکیت 
حقیقی جزایر سه گانه، خواهد بود. در این کتاب با جغرافیای 
سیاسی خلیج فارس و کشورهای هم جوار، پیشینه تاریخی 
جزایر سه گانه از ابتدا تا امروز، مسئله جزایر سه گانه در روابط 

ایران و انگلستان و غیره بیشتر آشنا می شویم.
کتاب "جزایر سه گانه ایرانی" توسط آقایان محمود عرب 
اسماعیلی و سلمان قاسمیان نگاشته شده است؛ و توسط  

کانون اندیشه جوان منتشر شده است.

دومین پیش نشست علمی همایش شرق شناسی در جهان 
معاصر )با تکیه بر آراء ادوارد سعید( با عنوان »ادوارد سعید 
و رویکردهای جدید به شرق شناسی« دوشنبه مورخ ۳0 
مهرماه سال جاری توسط گروه غرب شناسی پژوهشکده 
فرهنگ و مطالعات اجتماعی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه 
اسلامی با همکاری مرکز مطالعات عالی بین المللی دانشگاه 

تهران به صورت حضوری و مجازی برگزار شد.

علمی  هیأت  )عضو  کریم زاده  عبدالله  دکتر  ارائه  موضوع 
وزارت  تمدنی  و  اجتماعی  فرهنگی،  مطالعات  پژوهشگاه 
علوم،تحقیقات و فناوری( در این نشست علمی »ادوارد سعید 
و رژیم های حافظه در دنیای معاصر؛ تاملی در شرق شناسی 

دیجیتال« بود. 
ایده  اینکه  بیان  با  سخنانی  در  نشست  این  در  کریم زاده 
ادوارد سعید این است که دانشگاهیان چگونه همدست با 
استعمارگران بوده اند، گفت: دانشگاهیان در شرق گاهی در 
را  آنان  فکری  پروژه های  و  شده  گرفتار  شرق شناسان  دام 
بازتاب و پرورش داده  و خواسته و یا ناخواسته به آنان خدمت 

کرده اند.
وی افزود: در روایتی که مبتنی بر تقابل های دوگانه است 
یکسری نسبت ها به شرقیان داده شده است و هدف هم تولید 
کلیشه  بوده است؛ این کلیشه ها قدرت بازتعریف را از شرقیان 
گرفته است؛ یکی از کارهایی که ما نتوانسته ایم انجام دهیم و 
روایت خود را داشته باشیم ولی دیگران ما را روایت کرده اند 

تولید همین کلیشه های منفی در مورد شرق است.

این پژوهشگر فلسفه، گفت: ادوارد سعید این روایات را در 
عرصه های مختلف یعنی ادبیات و هنر، سینما، تاریخ نگاری و 
سفرنامه نویسی و ... نشان داده است که نتیجه آن تثبیت این 
کلیشه ها است و آنقدر این کلیشه ها بازتعریف و بازتاکید شده 

است که خودمان هم باور کرده ایم.
وی افزود: شرقی که سعید تصویر می کند در حقیقت ساخته 
و پرداخته خیال متفکران غربی است و ما هم خودمان را 
در این فهم روایت پذیر می دانیم و روایت می کنیم؛ بنابراین 
شرق شناسی مجموعه کلیشه ها برای چگونگی سلطه انسان 

غربی بر شرقی است.
کریم زاده ادامه داد: ایشان از ترجمه های قرآن شروع کرده 
است و می گوید قصد شرق شناسان درک قرآن نبود بلکه 
می خواستند از متن قرآن مواردی برای تایید کلیشه های خود 
بیابند مثلا اسلام را دینی خشن و متوحش نشان دهند؛ یا در 
ترجمه هم مصادیقی در تایید کلیشه های خود پیدا کردند؛ 
برن جونز ترجمه ای انجام داده است که پاورقی آن از خود 

متن بیشتر است.

کریم زاده با بیان اینکه یکی از نمونه های مورد توجه آنان 
این است که یک سیاه پوست همسر خودش را کتک می زند، 
اظهار کرد: همین مورد را در پاورقی مورد اشاره قرار داده و 
می گوید این صحنه ها در جهان اسلام امری روزانه و عادی 
اینکه قصد دارد نشان دهد که شرقی ها  است. نکته دیگر 
افرادی غیرمنطقی و غیرعقلانی هستند و شرق با عقل بیگانه 

است.

این پژوهشگر با اشاره به نظریات حافظه به مکانیزم ضدحافظه 
روایت  در  می کند  تلاش  استعمارگر  کرد:  اضافه  و  اشاره 
موضوعات تاریخی و فرهنگی را سرکوب کند تا از مکانیزم 
ضدحافظه استفاده کند؛ همین دیروز مقاله ای در مورد غزه 
می خواندم که در مورد درستی و غلطی عملیات طوفان الاقصی 
بحث کرده بود. از نظر غرب، شروع روایت خیلی مهم است 
که از کجا باید شروع شود؛ در انگاره های غربی همه داستان 
اسرائیل و غزه را به هفتم اکتبر برمی گردانند و نه چندین دهه 

اشغال گری اسرائیل.
وی افزود: حتی کلمه فلسطین را هم به کار نمی برند و از 
حماس و  اسرائیل استفاده می کنند که بگویند حماس، گروه 
اسرائیل است که به  برابر آن دولت  تروریستی است و در 
عنوان منجی مسیحیان عمل می کند تا مسیحیان را با خود 
همراه کند و طوری وانمود می کنند که اگر غربی ها نباشند 

شرق نخواهد توانست به زندگی خود ادامه دهد.

کریم زاده تاکید کرد: این نوع نگرش در بازی های رایانه ای و 
در محتواهای گوناگون فضای مجازی و در سینمای هالیوود 
و... جاری است لذا شرق شناسی گویا پروژه ناتمامی است که 

هدف آن عمدتا تغییر روایات به نفع استعمار است.

شرق شناسی؛ تحریف روایت ها به نفع استعمار
عبدالله کریم زاده

جزایر سه گانه ایرانی: 
پیشینه تاریخی ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک

 از آذر سال ۱۳۵۰ تقریبا هیچ سالی نیست که دولت تازه 
تاسیس امارات یا یک کشور ثالث نظیر لیبی، مصر، عراق، 
چین، روسیه و حالا این روزها اتحادیه اروپا درباره مالکیت 
جزایر سه گانه حق را به امارات ندهند و یا موضع دو پهلو 
اتخاذ نکنند! چرا؟ ریشه این "زخم باز" کجاست؟ به ریشه 

تاریخی این تفاهم نامه می پردازم. 

نخست اینکه بدون شک از نظر تاریخی مالکیت جزایر سه 
گانه به ایران تعلق دارد و آنقدر بدیهی است که نیازی به 
از نظر جغرافیایی و مسافت  ندارد.  هیچ توضیحی وجود 
امیرخسرو افشار )دیپلمات شاه( در جلسه شورای امنیت 
نقشه ای را نشان داد و گفت: تنب بزرگ فقط هفده میل 
از خاک ایران فاصله دارد و از سوی دیگر هر دو جزیره 
تقریبا پنجاه میل با راس الخیمه در آن سوی خلیج فارس 

قرار دارند.

اما مساله چیست؟  
در دهه پنجاه دولت انگلستان اعلام کرد قصد ترک خلیج 
این کشور دیگر در منطقه  نیرو دریایی  را دارد و  فارس 
نخواهد بود. اصرار این بود تا پیش از ترک انگلستان تکلیف 
ایران  البته فقط مربوط به  نقاط اختلافی مشخص شود. 
نبود. دو نقطه از نظر شاه مساله بود که باید حل می شد: 

بحرین و جزایر سه گانه.

مساله بحرین با واگذاری و تاسیس دولت حل شد، دولت 
ایران نیز یک ساعت پس از اعلام رسمی جدایی و تاسیس 
بحرین به آنان تبریک گفت. شاه در مقابل دنبال استرداد 
جزایر سه بود. انگلیسی ها تعلل کردند. شاه روابط را با 
مصر، عربستان، ترکیه و تا حدودی عراق تقویت کرد که 
در صورت تصرف نظامی جزایر اعتراض نکنند. با این حال 

لیبی، یمن و عراق معترض بودند.

که  ابوموسی  بود؟  چه  شاه  اشتباه  و  ماند  باز  زخم  چرا 
مهمترین جزیره بود، شیخ شارجه مدعی آن بود. دو تنب 
نیز توسط شیخ راس الخیمه ادعای مالکیت داشت. شاه با 
واسطه انگلستان "تذکاریه تفاهم" بین ایران و شارجه را 

در شش بند پذیرفت. 

زخم باز اینجاست:  
ابوموسی  ایران و هم شارجه در  بند دو قرار شد هم  در 
نیرو داشته باشند و پرچم شارجه نیز بر فراز یک "پاسگاه 
باز  و  مشترک!  مالکیت  واقع  در  شود.  برافراشته  پلیس" 
ماندن زخم! بدتر اینکه موافقت نامه مالی امضا شد که تا نه 
سال مبلغ یک نیم میلیون لیره به شارجه پرداخته شود و 
شاه تا سال پنجاه و پنج این مبلغ را پرداخت کرد. نهم آذر 
سال پنجاه نیروی دریایی ایران وارد جزایر شد و فقط در 
دو تنب درگیری نظامی کوتاهی با چند کشته در گرفت . 

بلافاصله دولت ایران، امارات را به رسمیت شناخت.

حالا هر سال یکی از ادعاهای امارات بر سر مالکیت جزایر 
به استناد همین زخم باز و مالکیت مشترک است! توهمی 
که هیچ گاه محقق نخواهد شد. چه روسیه و چین بگویند 

و چه اتحادیه اروپا.

زخم باز

علیرضا زادبر

اتحادیه اروپا در ۲۵ مهر ۱۴۰۳ در بیانیه مشترکی که با 
اعضای شورای همکاری خلیج فارس صادر کرد به صراحت 
با حمایت از ادعای واهی امارات، جزایر سه گانه ایرانی تنب 
بزرگ، تنب کوچک و بوموسی را متعلق به امارات دانست و از 

ایران خواست تا به اشغال این جزایر پایان دهد.

جانب  از  موضع گیری  خطرناک ترین  و  صریح ترین  این 
کشور های خارجی و به خصوص اتحادیه اروپا علیه تمامیت 
ارضی ایران بوده که میزان مداخله در امور داخلی ایران را به 

سطح بسیار بی سابقه ای افزایش داده است.

امارات در سال های اخیر تلاش کرده توجه اعضای شورای 
و  روسیه  و  چین  آمریکا،  جمله  از  ملل  سازمان  امنیت 
جزایر  موضوع  به  را  ژاپن  و  جنوبی  کره  مثل  کشورهایی 
سه گانه جلب کند. این بیانیه مشترک با اتحادیه اروپا سطح 
جدیدی از همراهی کشورها با ادعاهای نادرست امارات را 
نشان داد؛ زیرا برای اولین بار و کاملاً مداخله جویانه ایران را 

اشغالگر خطاب کردند.

امارات در سال های اخیر با استفاده از بحران اوکراین و تهاجم 
رژیم صهیونسیتی به غزه و لبنان و افزایش درگیری بین 
را  غیرقانونی خود  مواضع  از  رژیم، سطح حمایت  و  ایران 
افزایش داده است. انگیزه اصلی اروپا برای صدور این بیانیه 
مداخله آمیز و همچنین تحریم خطوط هوایی ایران، نوعی 
انتقام و تحت فشار قرار دادن ایران به بهانه حمایت از روسیه 
در جنگ اوکراین است. ادعایی که بارها توسط ایران تکذیب 
و حتی آمریکا هم اعلام کرده شواهد متقنی در رابطه با کمک 

تسلیحاتی ایران به روسیه وجود ندارد.

این بیانیه نشان می دهد که اروپا سطح تقابل با ایران را از 
سطوح هنجاری و تحریم ها بالاتر برده و از خط قرمز امنیت 
ملی ایران عبور کرده  است. در واکنش به این اقدام سید 
عباس عراقچی وزیر امورخارجه ایران نوشت: »دوران سیاست 
خبیثانه تفرقه بینداز و حکومت کن اروپایی ها در منطقه ما 
مدت های مدیدی است که به سر رسیده است. بخش ایران 
در بیانیه مشترک اتحادیه اروپا و شورای همکاری خلیج فارس 
پیام های زیادی در خود دارد. از نظر ما روشن است که مسیر 
همکاریِ با احترام که از سوی ما در ملاقات های مختلف از 
جمله در نیویورک به آنها پیشنهاد شد اکنون با تمایل اروپا 
برای تقابل پاسخ داده شده است از طریق تحریم پرواز های 
جزایر  ایران!  به  »اشغالگری«  عبث  اتهام  ایراد  و  مسافری 
سه گانه همیشه متعلق به ایران بوده اند و تا ابد نیز چنین 

خواهد بود«

موضع اتحادیه اروپا در مورد جزایر سه گانه فاقد هرگونه ارزش 
حقوقی است و صرفاً موضعی سیاسی برای جذب کمکها و 
منابع مالی کشور های ثروتمند خلیج فارس به ویژه امارات، 
برای جبران هزینه های سنگین مشارکت آن ها در جنگ 
اوکراین است.اسناد و مدارک تعلق جزایر سه گانه به ایران 
به قدری محکم و گویاست که چنین بیانیه هایی که صرفاً به 
دنبال مشروعیت بخشی به ادعای غیرواقعی امارات در مورد 
جزایر ایرانی است، هیچ خللی در موضع قاطع ایران مبنی بر 
حاکمیت بر این جزایر و مصمم بودن نیرو های مسلح ایران 

در دفاع از تمامیت ارضی خود ایجاد نمی کند.

پشت پرده یک بیانیه

مصطفی علیجان زاده
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غرب دنبال حفظ نگاه پدرانه به شرق است

مهدی فدایی مهربانی، عضو هیئت علمی علوم سیاسی دانشگاه 
صهیونیسم  الهیاتی  »ریشه های  عنوان  با  نشستی  در  تهران، 
در یهودیت« به بحث دربارۀ چیستی اسرائیل از منظر الهیاتی 

پرداخت. مشروح این گفتار را در ادامه خواهید خواند.
حرف  دولتی  چه  از  می کنیم،  صحبت  اسرائیل  دولت  از  وقتی 
می زنیم؟ معمولاً در عرف گفته می شود که ما با یک دولت سکولار 
مواجه هستیم و این دولت سکولار، خیلی با آموزه های یهودی 
کهن نسبتی ندارد. اما اگر از منظر الهیات سیاسی به موضوع نگاه 
کنیم اتفاقاً با یک دولت شاید تئوکراتیک طرف هستیم که تمام 
عناصر الهیات یهودی را می توانیم در نظم مبانی اسرائیل مشاهده 

کنیم.
الهیاتی  اصل  یک  یهودی  الهیات  اساسی  ویژگی  کلی  طور  به 
است که اکسکلوسیویزم یا همان »طردگرایی« است که در هیچ 
دیانتی به اندازه یهودیت آن را نمی بینید. در مقابل این رویکرد، 
اینکلوسیویزم است که در آن سایر ادیان و مذاهب را در برمی گیرد 
و بنیان اصلی ایمان است ولی دراین رویکرد نوعی فرقه گرایی وجود 
دارد که انگار امتیاز ویژه ای را برای یهودی بودن مشخص می کند و 
این در یهودیت بسیار پررنگ است. از همین زاویه یهودیت با نوعی 

بحران مواجه است که در اسرائیل هم آن را ملاحظه می کنیم.
وقتی از انسان یهودی صحبت می کنیم از چه داریم حرف می زنیم؟ 
این یک پرسش الهیاتی مهم است و خیلی از فلاسفه یهودی درباره 
آن صحبت می کنند. تفاوتی که یهودیت با اسلام و سایر ادیان دارد 
این است که یهودیت مبتنی بر یک فرهنگ و از طرف دیگر مبتنی 
بر خون است. به عبارتی تا همین اواخر، بین متألهین یهودی بحث 
بود که آیا امکان دارد کسی بتواند به یهودیت تغییر کیش دهد؟ 
یهودیت یک ایمان قلبی نیست، یک رابطۀ خونی و ویژه با خداوند 

است. این بحث ها در اسرائیل، بسیار معاصر است.

یکی از پژوهشگرانی که روی الهیات یهودی کار کرده 
اسرائیلی  می گوید  او  است.  شاهاک  اسرائیل  است 
بودن در دورۀ معاصر دقیقاً به جای یهودی بودن در 
متون الهیاتی نشسته است. وقتی از انسان اسرائیلی 
حرف می زنیم انگار در یک کانتکس الهیاتی از انسان 
یهودی صحبت می کنیم و همان ویژه گرایی بر انسان 
اسرائیلی بار می شود و کشور اسرائیل هم جایگزین قوم 

بنی اسرائیل می شود.
الهیات سیاسی  این همان مضمونی است که ما در 
به دنبال آن هستیم. ما در الهیات سیاسی به دنبال 
این هستیم که مفاهیم مدرن سیاسی در دورۀ جدید، 
سنتی  الهیات  مفاهیم  یافتۀ  تغییر  شکل  چگونه 

هستند؟ این نکته مهمی است که کمتر به آن می پردازیم.
حتی شاهاک می گوید همین لفظ دولت یهود نشان می دهد که 
ما در مورد اسرائیل با یک وضعیت متمایز از همه جای دنیا مواجه 
هستیم. از هرتسل به این طرف ایده دولت یهود پررنگ می شود. 
شاهاک می گوید وقتی ما از دولت یهود حرف می زنیم انگار با یک 
دولت ملی مواجه نیستیم، بلکه با دولتی مواجهیم که هویتش 
متمایز از همه دولت ها در بقیه دنیاست. از همین جهت، اسرائیل 
همیشه دربارۀ مفهوم »شهروندی« در سیاست داخلی خودش 
مشکل دارد. یک فلسطینی هیچ وقت شهروند درجه یک جامعۀ 
اسرائیلی نیست و همیشه درجه دو به حساب می آید چون بنیاد 

الهیاتی یهودیت مبتنی بر ویژه گرایی است.
من کتابی با عنوان الهیات سیاسی یهود دارم که منتشر خواهد 
شد اما فرصت شرح مباحث آن نیست. اما آنجایی که از متون 
الهیاتی بوی خشونت استشمام می کنیم دقیقاً همانجاست که در 
این متون از برتری قوم یهود صحبت می شود. به رغم اینکه گفته 
می شود دولت اسرائیل سکولار است اما این ویژه گرایی دقیقاً به 
شهروندان اسرائیلی منتقل می شود. در این متون اصطلاحی که 
برای بقیه انسان ها غیر از بنی اسرائیل به کار می رود »گوییم« است 

و ترجمه اش می شود »تفاله«!
به عبارتی در نگاه انسان مومن یهودی با گرایش های رادیکال، 
اصولاً انسانی غیر از انسان اسرائیلی از حقوق شهروندی برخوردار 
نمی شود. این موضوع در عرصۀ بین الملل نیز مشاهده می شود. مثلًا 
اسرائیل تمایل ندارد هیچ کشوری را نزدیک تر از خودش به آمریکا 
ببیند. دکتر نصر در مصاحبه با برانامه »شوکران« دارد که می گوید 
فکر نکنید در زمان شاه، ایران و اسرائیل می توانستند با هم خوب 
باشند. اسرائیل هیچ وقت دوست نداشت آمریکا یک هووی دیگر 

داشته باشد. انگار یک رابطۀ همسری میان اسرائیل و آمریکا برقرار 
بود که کشور دیگری نمی توانست وارد شود. من میخواهم بگویم 

اتفاقاً این مسئله نیز در الهیات یهودی پررنگ است.
یکی از فصول کتابی که نوشتم الهیات سکس است که مساله ای 
بسیار مهم است. اما غیر از مباحثی که یهودیان در این زمینه دارند 
معتقدند قوم بنی اسرائیل مثل همسر خداوند است و این همسر 
حتی اگر خیانت هم بکند خداوند باید به آن بازگردد. می دانید که 
تاریخ قوم یهود سرشار از نافرمانی و بازگشت است. بنابراین طبق 
الهیات شان اگر یهود خیانت هم بکند خداوند به او برمی گردد چون 
اگر برنگردد و روی این زن سرکش غیرت نداشته باشد، بی غیرت 
منتقل  معاصر  دوره  به  نوعی  به  برداشت ها  همین  دقیقاً  است. 
می شوند؛ یعنی این دولت اسرائیل از همان تقدسی برخوردار است 

که قوم بنی اسرائیل برخوردار بود.
الهیاتی  خوانشی  نیز  جغرافیا  درباره  است.  جغرافیا  دیگر  عامل 
دارد. جغرافیای اسرائیل بر اساس الهیاتشان، جغرافیای سرزمین 
موعود است. روژه گارودی می گوید خدای اسرائیل تبدیل به دولت 
و سرزمین موعود به سرزمین اسرائیل تبدیل شده است. حتی 
خروج از مصر و ماجراهای سفر خروج به مهاجرت به اسرائیل 
اینکه  از  تبدیل می شود و وجهی مقدس پیدا می کند. بگذریم 
در تفسیرهای مسیحیت صهیونیستی و اوانجلیستی داستان به 

آرماگدون گره می خورد و خیلی این مساله برای آنها مهم است.
بنابراین اسرائیل تنها دولت روی زمین است که قائل به نوعی تاریخ 
مقدس، جغرافیای مقدس، مردم ویژه و دولت مقدس است. این 
 )nation-state( ۴ رکن دقیقاً در تعارض با اصول دولت-ملت
می بینید؛ یعنی ۴ رکن مردم، سرزمین، حکومت و حاکمیت. وقتی 
از مفهوم دولت در دوره مدرن صحبت می کنیم این ۴ رکن، جزو 
بدیهی ترین اصول است. این ۴ اصل دقیقاً در اسرائیل وجود ندارد 
پس نمی تواند nation-state باشد چون وقتی از مردم صحبت 
می کند، شمول گرایی وجود ندارد. در nation state کاری نداریم 
مردم، یهودی هستند یا دین دیگری دارند ولی اسرائیل در شکل 
دادن به یک هویت ملی هنور بحران دارد و کاملًا ایدئولوژیک نگاه 
می کند. پس اسرائیل نه سکولار است و نه دولت-ملت؛ اسرائیل 

یک نظم سیاسی ایدئولوژیک دارد.
اما چطور اسرائیل یک نظم الهیاتی را شکل داده است؟ بخشی 
از آن به این برمی گردد که سیاست اسرائیل چگونه است؟ متنی 
هست که به پروتکل دانشمندان صهیونیسم معروف است که به آن 
هوکس می گویند؛ یعنی دروغی که به کسی می چسبانند. درون 
این پروتکل برای همه چیز برنامه ریزی کرده اند؛ اقتصاد، سینما 

و ... و اساسش این است که صهیونیسم باید دنیا را بگیرد. ولی 
متاسفانه سیاست هایی که اسرائیل پیاده می کند بر اساس همین 

هوکس است.
به نظر دو کتاب می تواند به روشن تر شدن این بحث کمک کند. 
یکی کتاب ژاک آتالی )نظریه پرداز فرانسوی( است به نام »یهودیان 
جهان و پول«. این کتاب به ما می فهماند که یهودیان در تاریخ 
چه کارهایی کرده اند. مسئله بر سر چند صد سال، از قرون وسطا 
به این سمت است. این ها به نحوی نظام های اقتصادی و بانکی را 
در دوره قرون وسطا شکل می دهند که از یک جایی به بعد تمام 
پادشاهان بدهکار یهودی ها بوده اند. کتاب دیگر نیز »امپراطوری 

هالیوود« نوشته نیل گابلر است.
به عنوان نتیجه گیری فکر می کنم بسیار غلط است که از این 
صحبت کنیم که اسرائیل دولت سکولار است یا دموکراسی ایجاد 
را  این  نمی شود  سیاسی  الهیات  اساس  بر  حداقل  است.  کرده 
پذیرفت. هگل گفت تاریخ دوبار تکرار می شود. مارکس گفت هگل 
یادش رفت این را بگوید: تاریخ یک بار تراژدی و یک بار کمدی 
تکرار می شود. ژیژک نیز در کتابی به نام »اول به مثابه تراژدی و 
بعد به مثابه مسخرگی« به این مقوله پرداخته است. این گزاره 

جای بحث دارد.
در بار دومی که تاریخ به عنوان یک نمایش مسخره تکرار می شود؛ 
اتفاقاً وحشتناک تر از تراژدی اول است. طنز تاریخ در همینجاست 
آن،  اندازه حالت کمدی  به  اما  است  تراژدی  نامش  اول  بار  که 
وحشتناک نیست. تصور من بر این است که دولت اسرائیل با تکرار 
تاریخ و ویژه گرایی یک نمایش مسخره و وحشتناک را راه انداخته 
است. میزان خشونت نیز بسیار بالاتر از آن چیزی است که عنوان 
می شود. روایت های وحشتناکی ثبت شده که شکم زن باردار را 
پاره می کنند یا سر جنین را می برند. سوزان اسپاک می گوید فقط 

یک بنیان مذهبی جزمی و از جا در رفته می تواند چنین کند.
سازمان های تروریستی اسرائیل مثل هاگانا و اشتر و ایدگون و .... 
همه از افراد رادیکال افراطی تشکیل شده اند. کسانی که جلوی 
لودرها می خوابند و می گویند باید خانه فلسطینیان را خراب کنید. 
کسانی که با دولت اسرائیل مبارزه می کنند که چرا با فلسطینان، 
شل برخورد می کنید. این ها می گفتند با فلسطینیان همان کار را 
می کنیم که داوود با نابال کرد؛ داستانی تحریف شده و اروتیک 
که بیان شدنی نیست. این ها از دل الهیاتی در می آید که به مشت 
آهنین نیز معروف است به همین دلیل نیز صحبت کردن از نظم 

سکولار موجود، مضحک است.

اسرائیل نه دولت- ملت است، نه دموکراتیک و نه سکولار! 
 بنیان الهیات یهودیت بر ویژه گرایی است

دکتر ویدا یاقوتی )پژوهشگر مرکز پژوهش های علمی و مطالعات استراتژیک خاورمیانه( در 
پیش نشست همایش شرق شناسی در جهان معاصر با موضوع »جهان معاصر و چالش های 

شرق شناسی: نگاهی به رویکردهای فرهنگی و سیاسی« به ایراد سخنرانی پرداخت.
 دکتر یاقوتی با بیان اینکه ۴۶ سال از اینکه ادوارد سعید کتاب شرق شناسی را تألیف کرده 
است می گذرد، گفت: این کتاب یک پیشرفت در درک ما از آنچه در ذهن اندیشمندان 
غربی از شرق است، محسوب می شود. سعید براساس چند محور گفتمان  شرق شناسی را 
تحلیل کرد البته رویکرد ایشان بر ضد شرق شناسی بود نه اینکه در  امتداد آنان حرکت 

کند.
وی افزود: او در مورد گفتمان سلطه، قدرت و دانش، بازنمایی تحریف شده شرق و تحلیل 
و هویت سخن گفته است؛ سعید می گوید بر اساس تجاربی که داشته ام هویتم به پاره های 

مجزا تبدیل شده است که خودم هم نمی دانم چه باید بکنم.

برای  اسلام هراسانه  و  نژادپرستانه  روایات  سپتامبر   ۱۱ حملات  از  بعد  افزود:  یاقوتی 
جنگ های استعماری تشدید شد که نشان می دهد غرب رویکرد خود را در مورد شرق 
تغییر نداده است؛ بنابراین اثر سعید در حقیقت به بازنمایی تفکر غرب می پردازد و اینکه 
غرب، فرهنگ شرق را فاقد پویایی توصیف می کند یعنی فرهنگ شرق پیش پا افتاده و 

بدوی است.
وی با بیان اینکه سعید با تحلیل گفتمان فوکو که در آن دوره اسطوره بود، به کارکرد 
شرق شناسی پرداخت و تصریح کرد: فوکو می گوید گفتمان ها معنا و دانش تولید می کنند 
بنابراین گفتمان شرق شناسی با ایجاد درک جمعی از وقایع، دوره تاریخی خاصی را تولید 

می کنند.

یاقوتی با اشاره به نگرش اروپایی به شرق، اضافه کرد: سعید معتقد است که تمایز بین 
شرق و غرب آنقدر خود را در جوامع شرقی نشان داده است که زمان زیادی برای از 
بین بردن آن وقت لازم است. شرق شناسی منطق دوگانه مبتنی بر تخیل ایجاد کرده 
است. یک ما که غرب است و یک دیگری و آن ها که شرق است در شرق شناسی دامن 

زده شده است.

این پژوهشگر با بیان اینکه سرزمین های استعماری در قرن هفدهم به بعد از ۳۵ درصد به 
۷۵ درصد افزایش یافتند و ۵۰ هزار کتاب در مورد خاور دور و نزدیک و شرق تولید شد، 
افزود: بعد از حمله ناپلئون به مصر شرق شناسی وارد دوره مدرن شد و شکل علمی بیشتری 

به خود گرفت. یک وقایع نگار به نام عبدالرحمان 
حمله به مصر را فتح نظامی نمی داند و از آن به 
فتح معرفتی نام می برد که نمود آن ممنوعیت 

حجاب بود.

یاقوتی با بیان اینکه فرانسه ۱۶۰ مستشرق را در 
حمله خود همراه کرد تا فتوحات را مستند کنند، 
حکومت داری  نوع  جبرتی  عبدالرحمان  گفت: 
دوره  آن  در  مصر  اجتماعی  وضعیت  و  فرانسه 
ریشه  البته  است؛  داده  قرار  مطالعه  مورد  را 
به  بلکه  نیست  ناپلئون  دوره  در  شرق شناسی 
تقابل مسلمین و مسیحیان در جنگ های صلیبی 
بازگشت دارد، زمانی که جهان اسلام شکست 
خورد و به هدف برای جهان مسیحیت تبدیل 
شد و شرق شناسان ناپلئونی فضای آکادمی خود 

را بر شرق مسلط کردند.

تناقض در نظریات استعمارگرانه  
وی افزود: غربی ها موضع پدرانه نسبت به شرق 
دارند و اینکه زمانی شرق می تواند پیشرفت کند 

که به غرب متکی باشد و موضع دیگر آنان هم راست گرایانه و نژادپرستانه است؛ اینکه 
شرقی ها را وحشی می دانند. بعد از جنگ جهانی دوم و بروز قدرت آمریکا شرق شناسی 
هم وارد بحران شد؛ بحرانی که جنبش های آزادی بخش ملی و تناقضات نظری و عملی 

زیادی را در این عرصه ایجاد کرد.
وی افزود: از منظر اندیشمندان غربی، ذهن مسلمان از فرایند خردگرایی بیزار است و 
البته از طرف دیگر می گوید اسلام دینی پویا و زنده است؛ بنابراین این تناقضات در بین 
شرق شناسان زیاد است. گفتمان غربی بعد از ۱۱ سپتامبر تداوم همان نگاه بود که دخالت 
استعمارگران در شرق و به خصوص کشورهای اسلامی را توجیه کند و به نحوه رفتار 

خودشان نمی پردازند که ما چه کردیم که چنین شده است.

یاقوتی با بیان اینکه نگرش های ضدفرهنگی به شرق دائما در حال تولید بوده است، 

گفت: بعد از جنگ جهانی دوم و ایجاد بحران نفت، غربی ها هژمونی اقلیت ممتاز را نشان 
دادند بنابراین دسته بندی های جدیدی که دائماً می بینیم مانند بهار عربی در همین راستا 
قابل تحلیل است. تحلیل آنان مبتنی بر تناقضات آشکار است یعنی از یک سو بر طبل 
دموکراسی می دمند ولی از آن طرف تأکید دارند که کشورهای عربی ظرفیت لازم برای 

دموکراسی را ندارند و باید فرایند دیکتاتوری آنان حفظ شود.

یاقوتی با اشاره به استفاده از ویژگی های جنسیتی برای سلطه غرب، افزود: برخوردی 
که در قرن ۲۱ با حجاب زنان مسلمان شد، در قرن نوزدهم هم از سوی غرب دیده شد 
یعنی هیچ هویتی برای زن مسلمان قائل نیستند ولی طوری وانمود می کنند که گویی 
زن مسلمان نیازمند حمایت غرب است و با رویکرد پدرانه دنبال تأمین منافعشان هستند

مهدی فدایی  مهربانی

ویدا  یاقوتی
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 تاریخ، نقطه نیست و در یک حادثه متوقف 
انحطاط  و  فرود  و  فراز  روند است.  نمی ماند، 
دارد، اما در تلاطم حوادث، رها نیست. یحیی 
سنوار فرمانده دلاور حماس، تا کنون به روایت 
صهیونیست ها چند بار کشته شده. او در حالی 
نه در تونل های زیر  بود و  بیرون غزه  نه  که 
زمینی، رودرو با نظامیان صهیونیست تا مرز 

شهادت جنگید.

 - یحیی  نام  فلسطینی،  مادری  باید  چرا 
را روی  اسرائیل -  بنی  پیامبران  از  پیامبری 
فرزندش بگذارد؟ مگر یحیای پیامبر تمام نشد؛ 
آیا سر او را نبریدند و به آن زن فاجره و فاحشه 

هدیه نبردند؟! حضرت یحیی )ع( پیامبر و پیامبرزاده است. 
همسر حضرت زکریا )ع( نازا بود و حضرت در سن کهنسالی، 
َّهُ  امیدی به صاحب فرزند شدن نداشت: »وَ زَکَرِیَّا إذِْ نادی  رَب
رَبِّ لا تذََرْنيِ فَرْداً وَ أنَتَْ خَیْرُ الوْارثِیِنَ . و زکریا را )به یاد آور( 
در آن هنگام که پروردگارش را خواند: پروردگار من! مرا تنها 

مگذار )و فرزند برومندي به من عطا کن(«.
دعای زکریا اجابت شد و بشارت ولادت فرزند از جانب خداوند 
بیَِحْیی   رُکَ   یبَُشِّ  َ اللهَّ »انََّ  ملکوت:  در  برگزیده  نامی  با  آمد، 
الحِِینَ .  ِ وَ سَیِّداً وَ حَصُوراً وَ نبَِیًّا مِنَ الصَّ قاً بکَِلمَِۀٍ مِنَ اللهَّ مُصَدِّ
خداوند تو را به یحیی بشارت می دهد؛ که کلمه خدا )مسیح ( 
را تصدیق می کند؛ و رهبر خواهد بود؛ و از هوس های سرکش 

برکنار، و پیامبری از صالحان است«.
چنان باورنکردنی بود که حضرت زکریا را به شگفتی انداخت: 
َّی یکَُونُ لیِ غُلامٌ وَ قَدْ بلَغََنِیَ الکِْبَرُ وَ امْرَاتَیِ عاقرٌِ  »قالَ رَبِّ انَ
ُ یفَْعَلُ ما یشَاءُ. گفت: پروردگارا! چگونه ممکن  قالَ کَذلکَِ اللهَّ
است پسری برای من باشد، در حالی که پیری به سراغ من 
این چنین، هر  فرمود: خداوند  نازا است؟!  آمده، و همسرم 

کاری را بخواهد انجام می دهد.«

نام یحیی، از ملکوت آمده، با این تقدیر محتوم که راهبر باشد؛ 
ولو آن که سر او بریده شود. از امام سجاد )ع( روایت شده: »ما 
در سفر کربلا همراه امام حسین )ع( بیرون آمدیم، امام در هر 
منزلی که نزول می فرمود، و یا از آن کوچ می کرد، از یحیی )ع( 
و شهامت او یاد می کرد و می فرمود: »إنَّ مِن هَوانِ الدنیا علی 
الّله تعالی أنَّ رَأسَ یحیی بنِ زکریاّ اهُدِيَ إلی بغَِيٍّ مِن بغَایا بني 
إسرائیلَ. از پستی و بی ارزشی دنیا نزد خداوند همین بس که 
سر یحیی بن زکریا را به عنوان هدیه به سوی فرد ستمگر و 
بی عفتی از ستمگران و بی عفت های بنی اسرائیل هدیه بردند«.

مادری  باید  زندگی بخش. چرا  و  زنده کننده  یعنی  یحیی 
فلسطینی نام یحیی را روی فرزند خود بگذارد؟ و فرزند چرا 
باید شیفته علی بن ابیطالب )ع( و حسین بن علی )ع( شود؟ 
مگر نه اینکه امویان و بنی عباس، تمام قساوت و فریب و 
تحریف را به کار بستند تا از امامان جانشین پیامبر )ص(، نه 

جسم و جانی باقی بماند و نه نام و نشانی؟! 

زمام تاریخ پر تلاطم بشر، دست کیست که پس از ۱۴ قرن، 
فرماندهانی در تراز یحیی سنوار در فلسطین - آنجا که آوردگاه 
مصاف جبهه حق با جبهه شیطان است- پدیدار می شود و او 
امام حسین  و  امیر مومنان  را  با صدای رسا، مقتدای خود 
)علیهما السلام( معرفی می کند؟ مگر در جهان اسلام نگفته 
بودند )نعوذ بالله( حسین بن علی خارجی )خروج کننده( بود 
و یزید، خلیفه مسلمین، که حسین را کُشت؟! حقیقت منکوب 
شده از کجا به یحیی سنوار رسید، هر چه گواراتر در جان وی 

نشست، و از او، فرماندهی نستوه ساخت؟!

روزنامه وال استریت ژورنال، از پیام ها و نامه های یحیی سنوار 
در غزه به رهبران حماس خبر داده و نوشته است: در کل 
نامه  از  ایمان موج می زند. در بخشی  و  ایستادگی  پیغام ها 
یحیی سنوار آمده است: »باید در مسیری که شروع کرده ایم 
پیش برویم .. یا بگذار کربلای جدیدی رخ دهد«. سنوار نه یک 
بار بلکه بارها با ادبیات مختلف، دم از کربلا زده و گفته بود: 
"سازش و مذاکره در کار نیست، یا پیروز می شویم یا کربلا 

رخ می دهد؛ والسلام".

باید پا را از افق محدود مادیت فراتر گذاشت و تامل کرد: مُراد 
خداوند از معجزه ولادت و شهادت یحیی چه بوده است؟ چرا 
یحیی را در کهنسالی زکریا به او هدیه کرد اما در همان حال، 
شهادتی آن چنان مظلومانه و متاثر کننده را برای حضرت 
یحیی مقدر فرمود؟ چرا امام حسین )ع( بارها از یحیای پیامبر 
یاد کرد؟ چگونه نام یحیی را بر فرزند فلسطینی گذاشتند و 
او با سر و جان، پیرو پاکباخته و نستوه حضرت سید الشهدا 

)ع( شد؟!

یحیی مردنی نیست، آمده تا بماند و در جهنم سوزان مادی، 
نجات دهنده باشد. یحیی، بشارت عیسی را با خود داشت و 
مسیح، بشارت پیامبر آخر الزمان را.  سرنوشت دنیا بر این 
قرار گرفته که مسیح )ع( در رکاب منجی قائم )عج( بیاید؛ 

با سپاهی از شهیدان. نه، شهید نمی میرد، زندگی می سازد.

یحیی آمده که بماند
محمد ایمانی

هند به صورت مخفیانه در حال انتقال تسلیحات به اسرائیل است
به نقل از الجزیره، در حالی که دهلی نو تلاش می کند از طناب 
محکم دیپلماتیک عبور کند، اسناد الجزیره و بیانیه های شرکت ها 
نشان می دهند که اسرائیل در حال دریافت سلاح های هندی در 
جنگ علیه غزه است. در ساعات اولیه صبح روز ۱۵ مه، کشتی 
باری بورکوم در سواحل اسپانیا متوقف شد و در فاصله کوتاهی 
از بندر کارتاخنا توقف کرد. در این بندر، معترضان پرچم های 
فلسطین را به اهتزاز درآوردند و از مقامات خواستند بر اساس 

ظن حمل سلاح به اسرائیل، کشتی را بازرسی کنند. 

اعتراضات    اسپانیا؛  در  اسرائیل  به  سلاح  حامل  کشتی  توقف 
گسترده و فشار بر دولت

سانچز،  پدرو  به  نامه ای  اروپا  پارلمان  چپ گرای  اعضای 
رئیس جمهور اسپانیا، ارسال کردند و از او خواستند که اجازه پهلو 
گرفتن این کشتی را ندهد. این گروه از طرف نه نماینده پارلمان 
اروپا هشدار دادند: »اجازه دادن به کشتی حامل سلاح های مقصد 
اسرائیل، به معنای اجازه عبور سلاح ها به کشوری است که در 
حال حاضر تحت تحقیق برای نسل کشی علیه مردم فلسطین 

قرار دارد.«
قبل از اینکه دولت اسپانیا بتواند موضعی اتخاذ کند، بورکوم توقف 
برنامه ریزی شده خود را لغو کرد و به سمت بندر کپر اسلوونی 
به حرکت خود ادامه داد. اینیگو ارژون، سخنگوی حزب تندرو 
چپ سومار در این خصوص نوشت: »ما درست می گفتیم.« و 
استدلال کرد که تصمیم بورکوم برای نادیده گرفتن کارتاخنا 
تأیید کننده این سوءظن ها است.« اما آنچه در بحث درباره اینکه 
آیا این کشتی باید اجازه پهلو گرفتن در اسپانیا را داشته باشد، از 

دست رفت، منشا غیرمحتمل محموله بورکوم بود.

انتقال کشتی حامل مواد منفجره و تسلیحات هند به اسرائیل 
بر اساس اسناد مشاهده شده توسط الجزیره، این کشتی حاوی 
مواد منفجره بارگیری شده در هند بود و در مسیر بندر اشدود 
اسرائیل، در حدود ۳۰ کیلومتری )۱۸ مایلی( از نوار غزه بود. 
سایت های ردیابی دریایی نشان می دهند که در ۲ آوریل چنای 
در جنوب شرقی هند را ترک کرد و آفریقا را دور زد تا با از عبور 
از دریای سرخ، جایی که حوثی های یمن به تلافی جنگ اسرائیل 

به کشتی ها حمله می کنند، دور بزند.
کدهای شناسایی مشخص شده در اسناد، که به طور غیررسمی 
توسط شبکه همبستگی علیه اشغال فلسطین )RESCOP( به 
دست آمده است، نشان می دهد که بورکوم حاوی ۲۰ تن موتور 
موشک، ۱۲.۵ تن راکت با مواد منفجره، ۱۵۰۰ کیلوگرم )۳۳۰۰ 
پوند( مواد منفجره، ۷۴۰ کیلوگرم )۱۶۳۰ پوند( شارژ و پیشران 

برای توپ بوده است.
در یک بند مربوط به محرمانگی مشخص شده بود که کلیه 
مرتبط موظف هستند  یا سایر طرف های  کارمندان، مشاوران 
که »تحت هیچ شرایطی« نباید از سیستم های IMI یا اسرائیل 
نام ببرند. . IMI Systems، یک شرکت دفاعی است که در 
سال ۲۰۱۸ توسط Elbit Systems، بزرگترین تولیدکننده 
سلاح های اسرائیل، خریداری شد. مدیر بازرگانی کشتی، شرکت 
در   ،MLB Manfred Lauterjung Befrachtung آلمانی 
بیانیه ای به الجزیره گفت: »این کشتی هیچ سلاح یا محموله 

دیگری برای مقصد اسرائیل بار نکرده است«.

نقش پنهان هند در بی ثباتی منطقه  غرب آسیا  
تاریخ  بود، در  از هند حرکت کرده  باری دوم که  یک کشتی 

۲۱ می از ورود به بندر کارتاخنا منع شد. روزنامه اسپانیایی ال 
پائیس گزارش داد که ماریان دانیکا از بندر چنای هند به سمت 
بندر حیفا اسرائیل با محموله ۲۷ تن مواد منفجره در حرکت بود. 
خوزه مانوئل آلبارس، وزیر امور خارجه، در یک کنفرانس خبری 
تأیید کرد که ورود این کشتی به این دلیل که محموله نظامی به 

اسرائیل حمل می کرد، ممنوع شده است.
می دهد  نشان  که  می افزاید  فزاینده ای  شواهد  به  حوادث  این 
قطعات تسلیحاتی هند، کشوری که مدت ها از گفت وگو بر سر 
اقدام نظامی برای حل و فصل مناقشات دفاع می کرده است، 
بی سروصدا راه خود را به سوی اسرائیل از جمله در طول جنگ 
چند ماهه جاری در غزه می کنند. تحلیلگران می گویند فقدان 
از  تا  آنها کمک می کند  به  انتقالات هند  شفافیت در نقل و 

چشم ها پنهان بمانند.

آخرین تصاویر ثبت شده از یحیی السنوار رهبر افسانه ای 
تمام  به رغم  رفح،  تل السطان  ویرانه های  در  حماس 
تفکری  از  تابلویی  صهیونیست ها،  رسانه ای  هیاهوی 
پویاست که شواهد نه تنها نابودی آن را نشان نمی دهند 
بلکه از سرگرفتن سنوارهای بیشمار در فلسطین را نوید 

می دهند.

آرمان  برای  آزادی  و  زندان  سال های  در  السنوار  آنچه 
فلسطین در سر داشت، با تجاهل برخی در خاورمیانه 
در حال نابودی بود و این آرمان مقدس را نام های شومی 
توطئه ای  بود  قرار  می کرد.  تهدید  عادی سازی  چون 
عبری- غربی، محور عربی را هم با خود همراه ساخته 
و برای همیشه منکر وجود اشغالگری و اشغالگران در 

منطقه و در پی آن انکار مردمان فلسطین شوند.

شهید السنوار در سال های فعالیت خود کوشید، سیستمی 
را در جنبش حماس )هم شاخه سیاسی و هم نظامی( 
پایه گذاری کند که آن را از وابستگی به فرد و نام نجات 
دهد و امروز هم با توجه به اینکه السنوار برگزیده بسیاری 
در جنبش حماس بود به نظر می رسد شیوه او همچنان 

چراغ راه جوانان حماس خواهد بود.

شواهد حکایت از آن دارد که با هر تروری از فرماندهان 
بین  از  حزب الله  و  حماس  اثرگذاری  تنها  نه  مقاومت 
نمی رود بلکه افزایش یافته و بار دیگر به کابوس ساکنان 
اراضی اشغالی تبدیل می شود و از این رو طبیعی است که 
آن ها بار روانی این پرسش را که نتیجه یک سال جنگی 

چنین سخت  بوده به دولتمردان تل آویو انتقال دهند.

زمانی سه  بازه  در  نصرالله  و  هنیه  و  سنوار  که  آرمانی 
ماه اخیر جان در راه آن نهادند، از میانه خانه های غزه 
و مردمان این باریکه جان گرفت و یک سال ایستادن بر 
سر این آرمان باید غرب و حامیان اسرائیل را به این نتیجه 
رسانده باشد که این ایستادگی ابدی است حتی اگر در 

قامت تکه چوبی ساده در برابر پهپادی پیشرفته باشد.

 حماس با سنوار
 پایان می گیرد؟

زندانیان سیاسی معروفی در سراسر جهان در زمان اسارت 
خود در پشت میله ها بیکار ننشسته و به نوشتن رمان و 
یا خاطرات خود دست زده اند که در میان آنان می توان به 
کتاب »گفتگوهایی با خودم« که نلسون ماندلا در سال های 
زندان آن را نوشت و یا بخشی از کتاب »نبرد من« نوشته 
بود  زندانی  لندربرگ  قلعه  در  که  هنگامی  هیتلر  آدولف 
داستایفسکی  »استنطاق«  کتاب  حتی  یا  و  است  نوشته 
نمونه دیگری است از زمانی که این نویسنده شهیر روس 

در سال ۱۸۶۰ در زندان تزار بوده است اشاره کرد.
رژیم  زندان های  در  اسارت  دوران  در  که  آثاری  از  یکی 
غاصب صهیونیستی به رشته تحریر درآمده و این روزها 
مورد توجه قرار گرفته است رمان »خار و میخک« نوشته 
یحیی سنوار رهبر سیاسی جنبش حماس است که از زمان 
۲۲ سال اسارت بین سال های از سال ۱۹۸۸ تا ۲۰۱۱ و با 

یادگیری زبان عبری این رمان را نوشته است.
زبان های  از  رمان، ۵ کتاب  این  نوشتن  بر   سنوار علاوه 
عبری و انگلیسی را ترجمه کرده است و یکی از پرکارترین 

زندانیان سیاسی جهان در این زمینه محسوب می شود.
نویسنده در مقدمه کتاب خود می نویسد: »عنصر تخیلی 
در این اثر صرفاً تبدیل آن به یک رمان است… همه چیز. 
دیگری به همان اندازه واقعی است که من آن را زیسته یا 
شنیده ام و راویانش آن را در سرزمین عزیزمان فلسطین 

زندگی کرده و شنیده اند.«
 سنوار در این کتاب، به سادگی و فقر زندگی فلسطینی ها 
به طور مفصل می پردازد و همچنین به بی میلیِ ساکنان 
کرانه باختری درباره شرکت در مقاومت علیه اسرائیل هم 

اشاره کرده و از آن ها گله می کند.
 »خار و میخک« اخلاق مردی را نشان می دهد که نقشی 
محوری در شکل دهی گفتمان بازی کرده است. این رمان 
در طول سال های حبس آشکار می شود و روان مردی که 
خوانندگان  می کاود.  را  بود  شده  محصور  دیوارها  توسط 
را در راهروهای ذهن  السنوار در رهبری فلسطین  نقش 
او دنبال می کنند، احتمالاً جایی که بذر عملیات »طوفان 
الاقصی« در ۷ اکتبر ۲۰۲۳ کاشته شده است. این روایت 
گواه بر روحیه مردمی است که در سایه درگیری ها زندگی 
و  السنوار  در  که  را  شخصی  فداکاری های  و  می کنند 

همرزمانش وجود دارد، برجسته می سازد.
بلکه گواهی عمیق  اثر داستانی،  تنها یک  نه  رمان  این   
بر روح پایدار غزه است. این رمان به عنوان یک فراخوان 
که  روایتی  می کند،  عمل  فلسطین  واقعیت  درک  برای 
خودداری  سکوت  از  که  است  شده  نوشته  کسی  توسط 
با قلب جامعه جهانی صحبت می کند.  کرده و مستقیماً 
کتاب السنوار روایتی از مقاومت، هویت عمیق فرهنگی و 
جست وجوی تسلیم ناپذیر برای آزادی و عدالت است که در 

صدای اصیل شخصیت هایش منعکس می شود.
از  برخی  سخت  انتخاب  خود،  فصل   ۳۰ در  رمان  این   
آوارگان فلسطینی برای کار در اسرائیل را نیز به نمایش 
می گذارد. برخی آن را فرصتی برای بهبود شرایط زندگی 
خود و خانواده خود می دانستند، در حالی که برای برخی 

دیگر چیزی جز خیانت نبود.
 در سرتاسر رمان، زندگی اهالی غزه با سادگی و فروتنی 
مشخص می شود؛ چه در لباس، چه در غذا و چه در عشق. 
»خار و میخک« همچنین پافشاری فلسطینی ها برای اخذ 
مدارک دانشگاهی را حتی در سخت ترین شرایط زندگی 

نشان می دهد.
کرانه  بی میلی ساکنان  پیرامون  مبرم  پرسشی  به  راوی   
وقوع  زمان  تا  مقاومتی  اقدامات  در  شرکت  به  باختری 
اولین انتفاضه در سال ۱۹۸۷ پاسخ می دهد. توضیح ارائه 
شده این است که اگر ارتش های سه کشور عربی نتوانند 
اسرائیل را شکست دهند، چگونه آن ها می توانند؟ از این 
رو، ساکنان کرانه باختری سیاست »زندگی کن و اجازه بده 

زندگی کنند« را می پذیرند.
در دسترس  آمازون  بر روی سایت  رمان همچنین  این   
مردم جهان قرار داشت که با فشار سیاسی و لابی رژیم 

صهیونیستی از روی سایت حذف شد.

چهره فرهنگی
 یحیی السنوار

محمدرضا سرشار
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یکی از چالش های جدی در تجارت خارجی کشور، استفاده 
از کارت بازرگانی اجاره ای است. برخی بازرگانان به دلیل 
عدم توانایی تجارت با کارت بازرگانی خود )به عنوان مثال 
به دلیل محدودیت های قانونی( یا به دلیل عدم تمایل به 
تجارت با کارت بازرگانی خود )به عنوان مثال برای عدم 
درگیری با فرآیندهای گمرکی، عدم تمایل به شفافیت 
عملکردی و مالیاتی، عدم ایفای تعهدات ارزی حاصل از 
صادرات و زمان بر بودن دریافت کارت بازرگانی( به سوی 

استفاده از کارت بازرگانی اجاره ای سوق پیدا می کنند.

برخط،  خدمات  ارائه  در  استعلامی، ضعف  مراجع  تعدد 
چالش  زیرساخت های الکترونیکی و فناورانه از موضوعاتی 
بازرگانی چالش برانگیز  کارت  فرایند صدور  در  است که 
و  عمومی  مولفه های  گرفتن  نظر  در  همچنین  است. 
مسیر  عملا  بازرگانی  کارت  اعطای  برای  کاربردی  غیر 
دشواری برای برخی تولیدکنندگان ایجاد کرده است. به 
از  نیاز برای صدور کارت پس  طور میانگین زمان مورد 

درخواست بازرگان ۷ الی ۸ ماه است.

یکی دیگر از کارکردهای کارت بازرگانی اجاره ای، امکان 
عدم ایفای تعهدات ارزی توسط شرکت صادرکننده اصلی 
نقش  واسطه ای  برخی شرکت های  ترتیب  این  به  است. 
تسهیلگر رفع تعهد ارزی را برعهده می گیرند و از روش های 
مختلفی از جمله کم اظهاری و بیش اظهاری و شیوه رفع 
تعهد ارزی واردات در مقابل صادرات، این مرحله را برای 

شرکت های صادرکننده طی می کنند. 

هیئت وزیران در جهت اصلاح ساز و کار فعلی و پیشگیری از 
ترویج رویه صادرات غیررسمی، سقف ارزشی برای دارندگان 
کارت بازرگانی تعیین کرده است. تعیین سقف ارزش کالای 
صادراتی برای دریافت کنندگان کارت بازرگانی منجر به 
متمایز شدن صادرکنندگان واقعی از صادرکنندگان بدون 
مالی  شناسنامه می شود؛ همچنین گذراندن یک دوره 
اقدام  این  مزایای  مهم ترین  از  جانبی  تعهدات  با  همراه 

اصلاحی دولت است.

یکی دیگر از اقدامات در جهت بهبود وضعیت کارت های 
بازرگانی، راه اندازی بازار ارز توافقی توسط بانک مرکزی 
است که رفع تعهد ارزی را هم از منظر تنوع روشی و هم 
از منظر نرخ تسعیر ارز جذاب تر می کند و بدین ترتیب، 
تمایل شرکت ها به استفاده از کارت های بازرگانی اجاره ای 

را کاهش می دهد.

 تعهدات ارزی زیر تیغ کارت 
بازرگانی اجاره ای

محمدرضا مولایاری

کارکرد سازمان  های ترویج تجارت چیست؟

 تا پیش از سال ۱۹۹۵ اقتصاددانان بر این باور بودند که تجارت بین الملل عمدتا تحت تاثیر تفاوت 
در منابع و میزان بهره وری از مواهب است. با گذشت زمان برخی از اقتصاددانان توجه خود را به 
نقش نهادها در تبیین الگوی تجارت معطوف کردند. آن ها بر این باور بودند که تجارت عمدتا توسط 

»کیفیت نهادی« و »محیط های نهادی« تعیین می شود.

مولفه های نهادی موثر بر تجارت بین الملل  
مطالعات گسترده ارتباط بین دو متغیر »رشد تجارت« و »کیفیت نهادی« را تایید کرده اند. بر 
همین اساس سه مولفه موافقت نامه های تجاری )توافقنامه های دو و چندجانبه(، سازمان های ترویج 
تجارت و موسسات مرتبط آن، موقعیت کشورها را در بازارهای بین المللی و نظام تجاری جهانی 

تعیین می کند.

ضرورت نقش آفرینی سازمان های ترویج تجارت  
در عرصه تجارت، بازیگران بخش خصوصی در رابطه با جمع آوری اطلاعات بازارهای خارجی و 
فرصت های تجاری دچار محدودیت هستند. همچنین تلاش یک سویه و بدون پشتوانه برای 
متحمل شدن هزینه های تحقیقاتی و بازاریابی می تواند هزینه های قابل توجهی را بر آن ها تحمیل 
کند. در واقع کارویژه و ضرورت سازمان های ترویج تجارت به ویژه برای کشورهای کمتر توسعه 

یافته در اینجا ضرورت پیدا می کند.

نقش آفرینی چندجانبه سازمان های ترویج تجارت  
پوشش نیازهای مرتبط با »اطلاعات بازارهای خارجی«، »بیمه های خصوصی«، »ارائه تسهیلات«، 
»صورت بندی تصویر کشور« و »ترویج برند ملی« توسط سازمان های ترویج تجارت صورت می گیرد. 
علاوه بر این نقش اصلی این سازمان ها در الگوی نهادی کشورها، صورت بندی عدم هماهنگی ها و 

ایجاد ساز و کارهای هماهنگ کننده در سطح نهادهای مرتبط با تجارت است.

کارویژه سازمان های ترویج تجارت  
سازمان های ترویج تجارت نه تنها می توانند تجارت را تحریک کنند، بلکه از ضررهای ناشی از 
محاسبات اشتباه تولیدکنندگان و صادرکنندگان جلوگیری می کنند. سازمان های ترویج تجارت در 
سطوح ملی می توانند به طور همزمان جایگاه بین المللی، اعتبار و وجهه یک کشور را از طریق ترویج 

و تبلیغ محصولات و خدمات بهبود بخشند.
سازمان های ترویج تجارت تسهیل کننده ای هستند که ترویج و تحریک تجارت از طریق ارائه 
اطلاعات، ارتباطات، مشاوره فنی، بازاریابی و توسعه فعالیت های ترویجی و در نهایت توسعه صادرات 

از وظایف اصلی آن ها محسوب می شود.

ساختار اداری سازمان های ترویج  
سازمان های ترویج تجارت می توانند از یک دفتر یک نفره تا سازمان های قدرتمند با شبکه ها و دفاتر 
گسترده در کشورهای مختلف متفاوت باشند. آن ها معمولاً انعطاف پذیرند و اشکال مختلفی دارند، 

به همین دلیل نقش ها یا وظایف متفاوتی بر عهده دارند.

تاثیرات تشویق صادرات توسط سازمان های ترویج  
بانک جهانی در سال ۲۰۱۰ و ۲۰۱۵ با استفاده از نظرسنجی به بررسی تاثیر هر یک از متغیرها بر 
روی شاخص های تجاری پرداخته است. به طور مشخص تاثیر تشویق صادرات و بودجه مربوط به 
آن بر صادرات حدود ۰.۰۷۴ تخمین زده شده است. بنابراین افزایش ۱ درصدی بودجه های تشویق 
صادرات منجر به افزایش ۰.۰۷۴ درصدی صادرات می شود. در میانگین نمونه ها، هر ۱ دلار صرف 

شده برای ترویج صادرات به ۸۷ دلار درآمد صادراتی منجر شده است.

همچنین آن ها دریافتند که به طور متوسط ۱ درصد افزایش در بودجه های تشویق صادرات باعث 
افزایش ۰.۰۶۵ درصدی در تولید ناخالص داخلی سرانه می شود که به صورت مصداقی هر ۱ دلار 
برای ارتقای صادرات، ۳۸۴ دلار تولید ناخالص داخلی ایجاد می کند. از این رو نقش بازاریابی توسط 

سازمان های ترویج اهمیت بیشتری پیدا می کند.

چهار پیش شرط اصلی برای موفقیت سازمان های ترویج تجارت
به صورت کلی نقش سازمان های ترویج تجارت در ارائه کمک های بازاریابی و ارتقای شاخص های 
تجاری رو به گسترش است. با این حال »برخورداری از حمایت جامعه تجاری«، »برخورداری از 
بودجه کافی«، »مجهز به نیروی انسانی متخصص« و »استقلال نسبی از دولت ها« چهار پیش شرط 

حیاتی در موفقیت این سازمان ها به شمار می رود.

دکتر حسین راغفر عضو هیئت علمی دانشگاه در مصاحبه 
با برنامه »صبح و گفتگو« در مورد افزایش قیمت طلا اظهار 
داشت: تاثیر قیمتهای نسبی کالاهای جهانی روی دیگر کالاها 
از جمله طلا و تقاضای فزاینده ای که برای طلا وجود دارد 
یکی از دلایل افزایش قیمت جهانی آن است. مدتهاست که 
قیمت طلا در بازار طلای ایران با دلار ۱۰۰ هزار تومان تبدیل 
می شود و گردانندگان بازار از این فرصت برای افزایش قیمت 
ارز در کشور استفاده کردند. امروز نیز در کشور این زمزمه 
وجود دارد که قیمت ارز نیمایی افزایش یابد و به نظر می رسد 
اراده  لذا یک  و  بودجه ۱۴۰۴ عملیاتی شده  در  اقدام  این 
حاکمیتی برای افزایش قیمت ارز وجود دارد و قطعا کسانی 
که نفوذ و قدرت بیشتری در تاثیرگذاری برای فرآیند شکل 
گیری تورم و قیمتها در کشور دارند از این فرصت بیشترین 
بهره برداری را خواهند کرد و به همین دلیل قیمت طلا در 
داخل کشور فارغ از تاثیرات جهانی عامل دیگری برای جمع 
کردن نقدینگی مردم خواهد بود و هیچ مسئول متولی سوالی 

در مورد تبدیل قیمت طلا مطرح نمی کند.
وی ادامه داد: شاهد یک اراده حاکمیت برای افزایش قیمت 
ارز هستیم و آن چیزی که رخ می دهد آن است که با توجه 
به آنکه ترجیحات مردم با افزایش قمیت ارز تغییر می کند و 
کالای کافی در داخل برای متقاضیان وجود ندارد، روی چند 
کالا از جمله طلا و خودرو بیشترین افزایش قیمت ایجاد 
خواهد شد تا نقدینگی مردم را از این طریق جمع آوری کنند.

راغفر در مصاحبه با رادیو گفت و گو مطرح کرد: دولتها با 
افزایش قیمت ارز، کسری بودجه خود را تامین می کنند و 
امروز نیز بخش قابل توجهی از بودجه کشور محصول حضور 
نهادهایی است که نقش قابل توجهی در تولید کشور ندارند 
که طی سالهای قبل بر بودجه کشور افزوده شده و کسری 
بودجه را بزرگتر کرده اند. بی انضباطی مالی دولتها نیز بر 
آنها افزوده شده و هزینه های برون مرزی کشور به طرز قابل 
افزایش  موجب  نهایت  در  که  است  یافته  افزایش  توجهی 
کسری بودجه کل نظام اقتصادی، دولت و حاکمیت شده که 

با افزایش قیمت ارز به دنبال کنترل آن هستند.

افزایش قیمت ارز آثار نامطلوبی بر رفتار مصرف کننده دارد 
و مردم پس اندازهای خود را با هدف از بین نرفتن به کالای 
دیگری تبدیل می کنند و در نهایت به وضعیت آشفته دامن 
می زنند اما علت اصلی آشفتگی مردم نیستند بلکه سیاستهای 
بخش عمومی است که سخن از دلار نیمایی ۵۸ هزار تومان 

به جای ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان می شود.

افرادی  کرد:  تصریح  دانشگاه همچنین  علمی  عضو هیئت 
که در نظام تصمیم گیری قرار دارند در تورم از تورم منتفع 
می شوند. البته که این تورم به ۸۵ میلیون نفر آسیب بزرگی 
می زند اما به عده قلیلی سودهای کلانی می رساند و به همین 
دلیل توجهی به پیامدهای مخرب آن و آسیب به معیشت 

مردم ندارند.

علیرغم آنکه در دولت گذشته و فعلی تاکید بر عدالت اجتماعی 
و حمایت از اقشار محروم جامعه داشتند اما سیاستها برخلاف 
تولید  این شرایطی  تولید است. چرا که در  و  منافع مردم 
شکل نمی گیرد و دلالی و سفته بازی بالاترین نرخ بازدهی را 
خواهد داشت و نظام مالیاتی نیز چشم و گوش خود را بر این 
درآمدها بسته و اجازه دریافت مالیات از آنها را نخواهد داشت.

قرار    نیز  اقتصاد  وزارت  و  بانك مرکزی  در راس  کسانی که 
دارند نقش چندانی در تصمیمات ندارند.

در ادامه محمودی اصل کارشناس ارشد مسائل اقتصادی و 
پولی گفت: با ارزیابی اقتصاد کشور به این نتیجه می رسیم که 
در ۶ ماه سال جاری ۵/۲ میلیارد دلار واردات طلا داشتیم. 
انجام می شود در حالیکه  بانک مرکزی  این واردات توسط 
خریدار، فروشنده، ناظر، صاحب شرکت، مرکز مبادله ارز از 
خود این مرکز بوده و به نوعی کاسبی راه اندازی کرده اند. 
شمش را براساس دلار ۶۰ هزار تومان دریافت می کنند و 

سکه را بالای ۱۰۰ تومان عرضه می کنند.
بر  مبنی  مرکزی  بانک  رئیس  اظهارات  به  اشاره  با  وی 
به رسمیت نشناختن دلار ۶۰ هزار تومانی بیان کرد: این 
اظهارات در شرایطی است که بانک مرکزی دلار بالای ۱۰۰ 

تومانی سکه را کاملا به رسمیت می شناسد.

محمودی اصل با بیان اینکه مشکل اصلی این است که ابزارهای 
اقتصادی دنیا را به صورت تک خطی وارد کشور می کنیم اظهار 
داشت: امروز بخشی از افزایش نرخ اونس طلا مربوط به کاهش نرخ 
بهره و بخشی نیز مربوط به تبدیل اوراق قرضه به طلا توسط چین 
و روسیه است. این در حالی است که در دنیا حاشیه سود تولید 
۳ برابر نرخ بهره و جابجایی آن در نبود قیمت گذاری دستوری به 
تولید آسیب نمی زند. اما در کشور ما حاشیه سود تولید به زیر ۹ 
درصد کاهش یافته و نرخ بهره به بالای ۳۰ درصد رسیده و همین 
فعالیت  انجام هیچ گونه  بدون  افراد تشویق شوند  موجب شده 
اقتصادی در قالب نرخ سود و نرخ اوراق، پولهای بدون زحمتی را به 
دست آورند که بخشی از آن نیز ناشی از افزایش قیمت طلا و نرخ 

دلار است و این سود غیر مولد خواهد بود.

با  شد:  یادآور  پولی  و  اقتصادی  مسائل  ارشد  کارشناس  این 
زیرساختهایی که به موقع تدبیر نشده حدود ۹۰ میلیارد دلار برای 
حفظ وضعیت موجود برق و گاز در ۴ سال آینده نیاز داریم در 

حالیکه هیچ منابعی در دسترس نیست.

لذا باید به ابزارهای صادراتی و تولیدی متوسل می شدیم اما به 
ابزارهای غیر معقول و جمع کردن نقدینگی مردم به شیوه های 

مختلف و ایجاد تورمهای خودساخته پرداخته ایم.

افزایش قیمت دلار و طلا
 بحرانی جدید یا راهكاری اقتصادی؟

سازمان های ترویج تجارت یکی از وجوه ارتقای کیفیت نهادی موثر در ارتقای تجارت به شمار 
می رود. این سازمان ها نیازهای مرتبط با »اطلاعات بازارهای خارجی«، »بیمه های خصوصی« و 
»ترویج برند ملی« را تحت پوشش قرار می دهند. از این رو »برخورداری از حمایت جامعه تجاری«، 
»برخورداری از بودجه کافی«، »مجهز بودن به نیروی انسانی متخصص« و »استقلال نسبی از 

دولت ها« چهار پیش شرط حیاتی در موفقیت این سازمان ها به شمار می رود.

حسین راغفر - محمودی اصل
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هنرو ادبیات

منطق »مرتدّ« روی دور تند

»بیا به دور از چشم قانون با هم حکم بدهیم.« برای مخاطبان 
فیلم های جنایی، این جمله چندان تازگی ندارد؛ فیلم هایی که 
قصه هایشان را روی تعارض میان قانون و انسان بنا کرده اند. 
»مرتد« امیر ابیلی و داود مرادیان را هم می توان در قاعده همین 
فیلم ها تعریف کرد. بازپرس پرونده مرتد سیگارش را روی لب 
پرونده  تا حل شدن  این سیگار  نیست  قرار  و  بازی می دهد 
کشیده شود. از همین جا می شود فهمید روایت مرتد قرار است 
خطی باشد، روایتی که چندان پرادعا نیست و تنها درتلاش 

است از پس سیگار یا سوژه ای که برداشته برآید.
مرتد از دریچه مؤلف بودن وارد نمی شود و چنین ادعاهایی را هم 
ندارد. این فیلم به گونه ای دنبال آن است تا حداقل های فرمی را 
به ساده ترین و روان ترین شکل رعایت کند و با چند سکانس، 
گره های داستان را برای ما باز کند اما سؤال اینجاست، دقیقاً 
کدام گره؟ مرتد سریعاً به شکل های متعدد و در مدت کوتاهی 
گره ایجاد می کند و به سرعت روی دور گره گشایی می افتد. تعدد 
گره ها و سرعت در روند گره گشایی در مرتد به قدری بالاست 
که انگار یک فیلم جنایی حداقل ۹۰ دقیقه ای را روی دور تند 
گذاشته ایم. این موضوع ناشی از عدم ارتباط میان سوژه و نوع 
پرداخت آن با ظرفی است که فیلم ساز انتخاب کرده. می توان 
به جرئت گفت »مرتد« ابیلی و مرادیان با این همه گره کوچک 

و بزرگ، به راحتی می تواند یک فیلم بلند باشد.
مرتد را می توان فیلمی قصه گو دانست که به جای حاشیه های 
می کند.  باز  را  آنها  و  مطرح  را  گره هایش  به سرعت  اضافی، 
این وضعیت باعث همراهی مخاطب با قصه فیلم می شود اما 
به دلیل فاصله کوتاه میان تعلیق  های متعدد اثر، تغییر شخصیت 
کاراکترها یا اتفاق نمی افتد یا در سرعت گم می شود. آنچه باعث 
می شود »مرتد« ابیلی و مرادیان تبدیل به اثری ماندگار نشود 
در تعریف ساخت فیلم کوتاه نهفته است. فیلم کوتاه به معنی 
سریع ساختن یک اثر نیست، بلکه معنای پرداخت مینیمال 
به سوژه یا انتخاب موقعیتی محدود است که بتواند تمام آنچه 
فیلم ساز از سوژه می خواهد را شرح دهد و به نمایش گذارد، 
اما وقتی به جای این تعریف، فیلم کوتاه را فیلم بلند روی دور 
تند بدانیم، عملًا لحظات خوب ساخته شده در اثر انسجام پیدا 

نمی کنند و ماندگاری اثر در ذهن مخاطب از بین می رود.

جشنواره فیلم کوتاه تهران امسال فیلمی درخصوص فلسطین 
توجه  جلب  و  شده  ساخته  مصنوعی  هوش  ابزار  با  که  دارد 
می کند. »فلسطین در چشمان من« از زاویه نگاه متفاوتی به این 
موضوع پرداخته. برای اینکه بیشتر از ساخت این فیلم بدانیم به 
سراغ سروش البخشی نائینی کارگردان فیلم رفتیم و گفت وگویی 

با او داشتیم. 

مسئله  به  نگاهش  زاویه  درخصوص  را  البخشی  از  اول  سوال 
فلسطین پرسیدم و گفت: »در آثار تولیدشده در ایران ما یک کار 
فاخر بیشتر نداریم و آن هم فیلم »بازمانده« آقای سیف الله داد 
است که در ذهن همه ماندگار است. در تمام این سال ها کاری 
را ندیدم که بتوانم از آن الهام بگیرم یا بگویم کار سطح بالایی 
است یا روایت درستی داشته است. البته جسارت به هیچ کاری 
نمی کنم، ولی در آثار ایرانی چیزی ندیدم که به من الگو بدهد یا 

حتی فضا را نشان دهد. 

باید این را بگویم که رفتن به سراغ موضوع فلسطین خواست 
با  انگیزه  که کسی  باورکنند  نمی توانند  آدم ها  اما  بود،  خودم 
شخصی سراغ این سوژه رفته باشد. همه تصور می کنند که کار 
سفارشی است. اما واقعیت این است که من به خاطر این پروژه 
آنها سفارش  به  که  فیلمسازانی  تمام  برخلاف  مقروضم. پس 
می شود، این مسئله برای من کمی متفاوت بود. در درجه اول به 
لحاظ تاریخی و در درجه دوم به لحاظ نوع جنگ که به نظرم 
کاملا یک طرفه است و در آخر هم به خاطر قرابت تفکری و دینی 
که با فلسطین داریم. اما جدای از همسویی، این یک مسئله 
انسانی است؛ چراکه درکرانه باختری یک فاجعه انسانی به مدت 

چند دهه در جریان است. 

ما از فلسطین هر روایتی شنیدیم و دیدیم، متاسفانه تکراری 
است. تا قبل از اینکه وارد این موضوع شوم هر چه مستند دیدم 
به تکرار رسیدم و فقط خرابی خانه ها و شهادت را به تصویر 
کشیده بودند. من هم در طرح اولیه ام در کنار داستان اصلی 
انفجار و بمباران داشتم. اما بعد که تحقیق کردم متوجه شدم 
درباره اتفاقاتی که در کرانه باختری رخ می دهد نه زیاد شنیده ایم 
و نه دیده ایم. آن منطقه متاسفانه پر از داستان های دراماتیک 

واقعی است و هیچ کس هم به آن نپرداخته است. 

 به عنوان مثال، در قسمتی از فلسطین در چشمان من همسر 
دانشمند به خاطر اینکه نمی تواند به یک بیمارستان مجهز در 
قسمت دیگر کرانه برود جان خودش را از دست می دهد. این 
یک واقعیت است که سالانه بین هشت تا ۱۰ هزار نفر به خاطر 
نرسیدن به بیمارستان مجهز پشت گیت های کرانه غربی زایمان 
می کنند و خیلی از آنها جان شان را از دست می دهند یا این 
که فرزندان شان با بیماری دست به گریبانند. من خودم این را 

نمی دانستم و خیلی وحشتناک است.«

او درباره تکنیک ساخت فیلم که با استفاده از هوش مصنوعی 
است، با تاکید بر مزایا و معایب آن گفت: »برای ساخت این اثر 
خیلی اذیت شدیم و چالش زیاد داشتیم. اولین و بزرگ ترین 
چالش این است که ما تحریم هستیم و به خاطر همین مسئله 
باید حساب هایی را با واسط بخرید. در این صورت، یا باید به یک 
فرد در خارج از کشور بگویید که یک حساب برایتان تهیه کند، 
یا باید به یک دلال بسپارید تا بتوانید حساب ۷۰۰ دلاری را 
۱۲۰۰ دلار بخرید. چالش دوم این است که اگر  آی پی ایران را 
تشخیص دهند، حساب شما را می بندند. این مشکل سه یا چهار 
بار برای ما پیش آمد. شما فکر کنید یک صحنه را کار کردیم و 
به یکباره حساب بسته می شود. در این صورت دوباره باید از اول 
کار را شروع کنیم چون دیگر دسترسی نداریم، خب این خیلی 

سخت است. 

 محدودیت دیگر این است که شما نمی توانید پلان بیشتر از 
۱۰ ثانیه داشته باشید. در این وضعیت مثلا وقتی می خواهید 
راه رفتن یک کاراکتر طبیعی باشد، باید سرعت آن ۱۰ ثانیه 
را افزایش بدهید و ضریب را روی ۱۵۰ یا ۲۰۰ بیاورید. این 
یعنی طول پلان شما از ۱۰ ثانیه به ۵ ثانیه کاهش پیدا می کند. 
بنابراین کسی که خبر ندارد می پرسد چرا اینقدر طول پلان کم 

است؟ دلیلش این محدودیت هاست.«

این کارگردان در ادامه با اشاره به دیگر سختی های ساخت این اثر 
گفت: »باید بگویم من در روایت هم مشکل دارم؛ به خاطر اینکه 
ابزاری که در اختیارم بود؛ هنوز صددرصد ذهنیت من را نشان 
نمی دهد. با این حال تلاشم را کردم و با وجود آن محدودیت ها 
کارم را ساختم. حال اگر بخواهم از خوبی های هوش مصنوعی 
بگویم این است که در وهله اول شما تخیلی که دارید را می توانید 
بسازید و روی محیط اشراف دارید. مثلا در کار واقعی شما برای 
فیلمبرداری می روید و یک دفعه باران می آید و شما آن روز ۶۰ 
میلیون تومان ضرر می کنید. اما در هوش مصنوعی این مشکل 
وجود ندارد و شما هر زمان بخواهید سیستم را روشن می کنید 

و کار را انجام می دهید. از طرف دیگر، این ابزار 
۷۰ درصد ذهنیت شما را می تواند خلق کند و این 
قابلیت را دارد که همسوی ذهنیت تصویری شما 
باشد؛ به شرط اینکه تکرار و تکرار داشته باشید. 
ما پلان داشتیم که نزدیک ۲۰۰ بار تکرار کردیم 
انرژی زیادی  این کار  تا به خواسته مان برسیم. 
از ما گرفت؛ کسی که در حوزه هوش مصنوعی 
دستی بر آتش داشته باشد می داند که ۳۲ هزار 
ثانیه متحرک سازی در کمتر از ۹۰ روز و ۶۴ هزار 
فریم تولید کردن در این مدت یعنی چه؟ من 
و تیمم بدون اغراق روزی ۱۸ تا ۲۰ ساعت کار 

می کردیم.«

که  امکاناتی  و  ظرفیت ها  درباره  کارگردان  این 
هوش مصنوعی برای صنعت سینما رقم می زند، 
گفت: »از نظر من در اکثر مواقع تعامل با هوش 
مصنوعی سودش بیشتر از ضررش است و استفاده 
از آن اجتناب ناپذیر است. این بستری است که 
می توانیم با دنیا رقابت کنیم و مثل سینما نیست. 

در سال ۱۸۹۵ سینما اختراع می شود و به فاصله پنج سال وارد 
ایران می شود ولی می بینیم به لحاظ تکنولوژی چقدر از دنیا 
عقبیم اما در هوش مصنوعی این طور نیست و همه به یک نوع 
تجهیزات دسترسی دارند. به همین دلیل ما می توانیم پیش قدم 
شویم و اثر خوب بسازیم. در باکس هوش مصنوعی جشنواره از 
آمریکا، چین، یونان، ایتالیا و کره ۱۱ اثر از بین ۳۴۴ اثر انتخاب 
شده است. در همان باکس شما تفاوت فاحش بین کار ما و بقیه 
را می بینید و متوجه می شوید که دو کاری که از ایرانند از برخی 

کارهای دیگر قوی ترند.« 

هوش  با  اثر  ساخت  هزینه های  کاهش  به  اشاره  با  البخشی 
مصنوعی گفت: »از نظر هزینه ساخت فیلم هم باید بگویم که 
هوش مصنوعی قطعا هزینه ها را کاهش می دهد. از طرف دیگر 
هم شرایط به شما اجازه نمی دهد در جایی مثل کرانه باختری 
فیلم بسازید. حال فرض بگیریم که بتوانید؛ باید ۶۰۰ یا ۷۰۰ 
هزار دلار پول برای این لوکیشن خرج کنید. اگر آن رقم زیر یک 
میلیارد برسد، ۹۵ درصد کاهش هزینه است. من اگر می توانستم 
به سراغ هوش مصنوعی  واقعی بسازم  را در فضای  فیلم  این 
نمی آمدم. اما هوش مصنوعی بستری را برای من فراهم کرد 
که موضوعی را که سال هاست دوست دارم روی آن کار کنم، 

بتوانم بسازم.«

این کارگردان درباره شیوه خلق اثر در هوش مصنوعی و با تاکید 
بر مسئله زبان می گوید: »هوش مصنوعی الگویش هوش طبیعی 
است و درواقع داده هایی که خود ما به آن می دهیم را می توانیم 
از آن بگیریم. این ابزار در کمتر از صدم ثانیه برای شما اثر خلق 
می کند. در بحث زبان هم همین است و ما در فیلم خودمان 
برایمان خیلی مهم بود که زبان، عربی فلسطینی باشد. برای 
همین در این پروژه من یک سری دوست فلسطینی پیدا کردم 
و از آنها خواهش کردم که دیالوگ ها را بگویند. یک نفر تمام 
دیالوگ ها را گفت و من آن را منبع گرفتم برای هوش مصنوعی 
و شروع کردیم به مدل سازی برای کاراکترهای دیگر. در ایران 
متاسفانه فیلمی که درمورد فلسطین یا هر کشور دیگری که قرار 
است کار شود را با یک عربی واحد در نظر می گیرند. بنابراین، 
وقتی مخاطب عرب به کار نگاه می کند بلافاصله متوجه می شود 
که این عربی، عربی بغدادی است یا لبنانی یا... و برایش سوال 
می شود که چرا در فلسطین دارد اتفاق می  افتد؟ و همانجا با فیلم 

ارتباطش قطع می شود.«

البخشی درباره اشاره به مسئله نابینایی پسربچه و مفهوم چشم 
در این داستان گفت: »این چشم درواقع همان دریچه نگاهی 
است که مردم فلسطین با آن امیدوارانه به خانه و کشورشان 
نگاه می کنند. آن پسربچه نابیناست ولی یک دیدگاه و تصوری 
دارد؛ چراکه پدرش برای دور کردن او از واقعیت و تلخی جنگ 
یک دستگاه اختراع کرده است که به واسطه آن وارد یک دنیای 
آن  می کند.  نگاه  اطرافش  به  زاویه  این  از  و  می شود  مجازی 
فلسطین آرمانی در ذهن من این بودکه تو صبح بلند شوی 
و بی دغدغه به زندگی روزمره ات برسی. همین خوب است و نه 
هیچ چیز عجیب غریب دیگر. نگاه خودشان هم همین است و 
هیچ انتظار ماورائی و فراتر از آن ندارند. دنبال ابرقدرت شدن و 
پولدار شدن نیستند، فقط دنبال آرامشند. آن نوع نگاه و چشمی 
که من در فیلم به آن اشاره می کنم، درواقع این است که هر 
فلسطینی یک فلسطین در درون خودش دارد و از دریچه چشم 
خودش به آن نگاه می کند و برای خودش تعریف می کند که به 

چه شکل است.«

او با تاکید بر واقعی بودن بودن سوژه فیلم گفت: »من برای اینکه 
مخاطب را همراه کنم تلاش کردم تا جایی که می شود فضا را 
هایپررئال خلق کنم. درواقع یک واقعیتی در فیلم جاری است که 

فانتزی و خیال به آن اضافه شده و بنابراین، کار نه کاملا خیالی 
است و نه کاملا واقعی. اصل داستان این است که تصور کنید 
یک پدری بچه اش را داخل خانه حبس می کند چون واقعیت 
شده  اضافه  فیلم  به  خیالی  عنصر  حالایک  است.  تلخ  بیرون 
که دارد آن واقعیت را پنهان می کند. من برای جذاب تر شدن 
قصه آن دستگاه را انتخاب کردم، اما شما هر چیزی می توانید 
بگذارید. وگرنه حرف اصلی من این است که یک پدری نابینایی 
پسرش برایش خوب است؛ چراکه چیزی برای دیدن وجود ندارد 
او دستگاهی اختراع کرده است تا  که بخواهد پسرش ببیند. 
دنیای فرزندش زیبا شود و در آن فضای ساختگی زندگی کند 
درحالی که واقعیت این نیست و یک شکل دیگری است. حتی 
خیال هم در این فیلم واقعی است؛ چراکه اگر بستر جوری فراهم 
بود که در دنیای حقیقی هر پدری در فلسطین می توانست این 
دستگاه را برای بچه اش بگیرد تا او در آن مجاز زندگی کند قطعا 

این کار را می کرد. 

 بنابراین برای جذاب تر شدن فضا و قصه ابزار ندیدن جنگ را 
عوض کردم وگرنه هر آنچه که در فیلم می بینید واقعی است. 
وقتی آن سرباز می گوید »هرچه از شما کمتر بهتر« و آن برخورد 
غیرانسانی در لب مرز همه واقعی است. می توانیم چیزهایی را 
نشان بدهیم که تابه حال ندیدیم. از طرز لباس پوشیدن گرفته تا 
اتفاقاتی که در ظاهر چیز خاصی نیست ولی خیلی مسائل دیگر 

پشتش وجود دارد.«

این کارگردان درباره لزوم داشتن نوآوری در پرداختن به سوژه و 
تکراری بودن آثار مربوط به فلسطین گفت: »من خودم حداقل 
می توانم چهارتا فیلم سینمایی جدید درباره فلسطین بسازم و 
روی جدول و نمودار ثابت کنم همه فیلم هایی که تابه حال 
ساخته شده یک تم را دارد روایت می کند و به همین جهت، 
تکرار یک تم باعث می شود که مخاطب نه ببیند و نه بشنود. 
درخصوص جنگ ایران و عراق هم هنوز سوژه های بسیاری برای 
فیلمسازی وجود دارد. مثلا اینکه چطور غذا به جبهه می رسید؟ 
یا چطور لباس ها دوخته می شد؟ مسائلی از این دست را کسی 
تا به حال کار نکرده. پس موضوع زیاد است ولی ما یک کاربن 
الگویی جواب داده و مرتب سراغ  گذاشتیم و دیدیم که یک 
همان الگو رفتیم و کارکردیم. به خاطر همین مردم می گویند 
آخر دیگر چقدر سوژه هست. واقعیت این است که سوژه زیاد 
است و ما باید مقداری زاویه نگاه مان را عوض کنیم. موضوعات، 
به خصوص در ژانر دفاع مقدس و موضوع فلسطین، هیچ وقت 
تکراری نمی شوند. به شرطی که ما به سراغ سوژه های تکراری 
نرویم. موضوعات فلسطین خیلی هم ظرافت دارند و فرق است 
که  فیلمسازی  با  می دهند  او سفارش  به  که  فیلمسازی  بین 
خودش انتخاب می کند که آن موضوع را کار کند، چون نفر 
اول می رود برای بودجه و پولش اما نفر دوم نه، رسالت و نیتی 
دارد که می خواهد آن را عملی کند. در این سال ها شاهد بودیم 
که بیشتر مورد اول بوده تا مورد دوم. درصورتی که اگر کاری 
غیرسفارشی باشد هم ماندگار می شود و هم مردم می توانند با آن 
ارتباط بگیرند. امیدوارم این اتفاق بیفتد؛ چراکه آن را کم داریم.« 

در  خودش  برای  که  آینده ای  درخصوص  پایان  در  البخشی 
فیلمسازی و کار در حیطه هوش مصنوعی ترسیم کرده است، 
گفت: »در آینده، من قطعا هر فیلمی بخواهم بسازم که هوش 
مصنوعی به من کمک کند به ضرس قاطع از آن استفاده می کنم 
تا کار بهتر شود. دوست دارم در این بستر کار کنم چون هر روز 
پیشرفت می کند. هر فیلمسازی هم دوست دارد فیلم بلندش را 
بسازد و برای من ابزارش فرقی نمی کند. اگر به داستانی برسم 
که الزاما باید با این ابزار کار شود، می سازم وگرنه قبول نمی کنم 
که کار را با هوش مصنوعی بسازم. باید منطقی داشته باشد و 
بستر و محتوای فیلمنامه باهم مرتبط باشند و براساس مقتضیات 

تصمیم گیری کرد.«

حدیث ملاحسینی

سینمای ایران، فلسطین را یک مدل تکرار می کند

محمدحسین سلطانی

نباید فقط از منظر حقوقی
 به مرتدّ نگاه کرد

داوود مرادیان، کارگردان »مرتدّ« برای توضیح فرایند ساخت 
این فیلم، باید کمی به گذشته برگردیم. من و امیر ابیلی، وجوه 
مشترک زیادی داریم؛ هم در فیلم هایی که می بینیم و هم در 
ژانری که دوست داریم. سینما را هم تقریبا مشابه هم درک 
می کنیم. این اشتراک باعث شد من و امیر وارد سینمای ژانر 
شویم؛ یعنی هر دو، ژانری خاص را به عنوان مسیر اصلی مان 
انتخاب کنیم. در فیلم »گورکن« تجربه فوق العاده ای داشتیم، 
بدون کوچک ترین مشکلی. الحمدلله فیلم بسیار خوبی هم از 
کار درآمد. آن تجربه به ما نشان داد یکی از ضعف های فعلی 
سینمای ایران، ژانر است، به ویژه ژانر جنایی و ما در این ژانر 
داریم خوب کار می کنیم. امیدوارم فیلم بعدی هم در همین 
ژانر باشد. آقای ابیلی طرح قصه را نوشت و برای من فرستاد. 
قصه، قصه خوبی بود؛ اگرچه ظرفیت تبدیل شدن به یک فیلم 
بلند سینمایی را داشت و یکی از ضعف های ما این است که 
قصه هایی که انتخاب می کنیم، برای فیلم های بلند مناسبند، 
نه فیلم کوتاه. اما فیلم ما قرار بود ۲۹ دقیقه باشد. بنابراین، 
امیر شروع به نگارش فیلمنامه کرد و داستان را در قالب یک 
فیلم ۲۹ دقیقه ای گنجاند. این تجربه خوبی بود! ورود به عرصه 
ژانر، آن هم از فیلم کوتاه با هدف ساخت فیلم بلند یا سریال 
در آینده؛ این هدفی بود که ما برای فیلم های مرتد و گورکن 
داشتیم. همچنین فیلم را به صورت مشترک کارگردانی کردیم 

که کار بسیار دشواری است و با هم پیش رفتیم.
مرتد در لغت یعنی کسی که از حقیقتی روی برمی گرداند. 
پس فقط از منظر حقوقی به آن نگاه نکنید، از منظر لغوی 
هم قابل تفسیر است و درواقع، کارآگاه داستان ما هم دچار 
چنین وضعیتی می شود. او نسبت به قانونی که او را موظف 
به کشف حقیقت کرده، دچار تردید می شود؛ درواقع، او دچار 

ارتداد می شود. روی این موضوع فکر کرده بودیم.
فیلم به سرمنزل مقصودش رسیده است. فقط یک اکران دیگر 
دارد و در دو اکرانی که انجام شد، استقبال عالی بود. انتظار 
خاصی هم نداریم؛ یعنی اگر نامزد شود یا جایزه بگیرد، فبها. اگر 
هم نامزد نشد یا جایزه نگرفت، همین که جزء فیلم های استاندارد 
جشنواره است، ما راضی و قانعیم و ان شاءالله برای خیز برداشتن 
به سمت فیلم بلند آماده می شویم. بحث رقابت آنچنانی نیست. 
همین که فیلمی می سازید و در فیلم های بعدی تان، یکی را کاملا 
کلاسیک و دیگری را کاملا مدرن کار می کنید، به خودی خود 

موفقیت است. شما فیلم »گورکن« را دیده اید؟
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اسماعیل فخریان

 مشارکت در کجا و چگونه؟!
بازتولید قدرت مردم

مردم سالاری را در »مشارکت «های اجتماعی باید جست. 
نیست. مشارکت، درگیر  مشارکت صرفا شرکت کردن 
شدن به کارهای کشور است و لازمۀ آن، شرکت دادن 
است. نظامات اجتماعی متعددند. نظام اقتصادی، نظام 
مردم  اگر  نظامات  این  در  و...  فرهنگی  نظام  سیاسی، 
شرکت داده نشوند، طبیعتاً از طرف آنها هم مشارکتی 
نیست.  کافی  سیاسی  کارهای  به  دعوت  بود.  نخواهد 
دعوت به امور فرهنگی و اقتصادی کافی نیست. شرکت 

دادن لازم است. 

مدل حکمرانی باید بستر شرکت دادنِ آزادانه، فعالانه و 
از روی اراده و انتخاب در نظامات اجتماعی باشد. در غیر 
این صورت شما قدرتِ مردم را نخواهید داشت. قدرت و 
مدد مردم را بایستی در بستر شرکت دادن ها تولید کنیم. 
بخشی از این شرکت دادن ها بر دوش دولت هاست. اما 

بخشِ دیگری از آن، بر دوش خواص و تشکل هاست.

تشکل های  و  احزاب  فرمود،  تحزّب  بحث  در  رهبری 
بایستی با »مردم« کانال کشی کنند. یعنی هر تشکل، یک 
کانال بزرگ به سمت مردم باید باشد. این تشکل باید 
مردم را عهده داری کند، مردم را شرکت دهد، از مردم، با 

مردم، برای مردم تولید قدرت کند.

عهده داری و شراکت هم بایستی همه جانبه باشد، البته 
اولویت باید با اقتصاد باشد. در کنار اقتصاد، فرهنگ و 
نزول عهده داری و  افول مشارکت سیاسی در  سیاست. 
شراکت در اقتصاد و فرهنگ است. سوراخ دعا را دریابیم. 
صرفا با دعوت، کار به سامان نمی رسد. تواصی لازم است، 
دعوت لازم است، نصیحت لازم است، اما آنچه اصل است 
بازتولید قدرتِ نرم مردم در عرصه های مختلفِ اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی با شرکت دادن مردم در ادارۀ زندگی 

خودشان و نقش آفرینی در حکمرانی است. 

مادامی که ما شاهد بی محلی به مردم در بستر حکمرانی 
باشیم، آش و کاسه، همین آش و کاسه است! مشارکت 
در انتخابات، تنها مسالۀ ما نیست که نزدیک به انتخابات، 
مردم  قدرتِ  مسأله،  باشیم.  بیشتر  مشارکت  دنبال  به 
به عنوان تضمینِ بقا و تداوم نظام است. آن وقت که مردم 
به استضعاف اجتماعی بیفتند، اثرش را در میادین مختلف 

از جمله میدان انتخابات خواهیم دید. 

که  تعطیلی  نیمه  و  تعطیل  کارخانه های  کارگرانِ  چرا 
احیا شدند، در انتخابات مشارکت می کنند؟ شرکت نه، 
مشارکت، و انتخابات را از خودشان می دانند. چون آنها 
عهده داری  دادیم،  نقش  آن ها  به  آوردیم،  به حساب  را 
کردیم.  غُصۀ قصه شان را خوردیم. آنها حس کردند که 
دیده شدند، دیدند کسی پیدا شد و آنها را گردن گرفت. 
به زندگی شان سامان داد، کسی آمد و دید و پای کارشان 
ماند. پس گرانیگاه مشارکت بالا، شرکت دادن، نقش دادن 

و گردن گرفتن مردم در همۀ عرصه هاست.

اینترنت اشیا، در دنیای امروز که به سرعت به سوی دیجیتالی 
شدن پیش می رود، به عنوان یکی از ارکان مهم تحول دیجیتال، 
نقشی بی بدیل ایفا می کند. از خانه ها تا شهرهای هوشمند، این 
فناوری در حال گشودن راهی جدید برای بهبود زندگی انسان ها 
و ایجاد تجربه هایی تازه است. اکنون دقیقاً 7 سال از مصوبه 
شورای عالی فضای مجازی با عنوان »الزامات حاکم بر اینترنت 
اشیا در شبکه ملی اطلاعات« در تاریخ ۳0 مهر ۱۳۹7 می گذرد 
و پرسش بزرگ درباره فناوری مذکور این است که آیا ایران نیز 
همگام با موج جهانی توسعه اینترنت اشیا پیش می رود؟ زاویه 
در این نوشتار کوتاه ضمن مرور وضعیت اینترنت اشیا در ایران 
و جهان، در راستای بررسی چالش ها و راهکارهای توسعه این 
کمیسیون  رئیس  میرجعفری،  مجتبی  با  گفت وگو  به  فناوری 
اینترنت اشیا سازمان نصر تهران و نیلوفر کریمی  آذر، مدیرعامل 

شبکه هوشمند پیچک می پردازد.

اینترنت اشیا یا اینترنت چیزها چیست؟  
از مفهوم اینترنت اشیا )Internet of Things( با توجه به زمینه 
و کاربرد، تعاریف گوناگونی ارائه شده است. اتحادیه بین المللی 
است:  کرده  معرفی  چنین  را  اشیا  اینترنت   )ITU( مخابرات 
»اینترنت اشیا یک زیرساخت جهانی برای جامعه اطلاعاتی است 
که خدمات پیشرفته ای را با اتصال اشیا )فیزیکی و مجازی( بر 
مبنای فناوری های اطلاعاتی و ارتباطی، ارائه می دهد«. همچنین 
بنا به تعریف موسسه گارتنر اینترنت اشیا شبکه ای از اشیا فیزیکی 
محسوب می شود که دارای فناوری تعبیه شده ای برای برقراری 
ارتباط و حس یا تعامل با وضعیت داخلی یا محیط خارجی است. 
در تعریف شرکت آی بی ام از اینترنت اشیا آمده است که اینترنت 
لوازم  نقلیه،  وسایل  فیزیکی،  دستگاه های  از  شبکه ای  به  اشیا 
خانگی و دیگر اشیا فیزیکی اطلاق می شود که مجهز به حسگرها، 
نرم افزارها و قابلیت اتصال به شبکه  هستند، به طوری که می توانند 

داده ها را جمع آوری و به اشتراک بگذارند.

کاربردهای اینترنت اشیا  
همان گونه که در تعاریف اینترنت اشیا ذکر شد، ویژگی اصلی این 
فناوری برقراری امکان اتصال اشیا به دیگر اشیا و ابزارها است. 
امکان اتصال اشیا کارکردهای مختلفی دارد که برخی از آن ها 

عبارت اند از:
ــ در خانه های هوشمند با اتصال لوازم خانگی به اینترنت و دیگر 

شبکه ها و کنترل آن ها از راه دور؛
ــ در صنعت با اتصال حسگرها و تجهیزات به شبکه، برای پایش 

خط تولید، کاهش خرابی ها و افزایش کیفیت؛
ــ در کشاورزی با پایش رطوبت خاک، کنترل آبیاری و اندازه گیری 

مواد مغذی؛
ــ در سلامت و پزشکی با جمع آوری داده های سلامتی، رصد 
وضعیت بیماران و پیش بینی وضعیت سلامتی از طریق ابزارهای 

پوشیدنی.

وضعیت اینترنت اشیا و بازار آن در جهان  
و  هزینه ها  کاهش  بهره وری،  افزایش  مزایایی چون  و  کاربردها 
امکان تصمیم گیری مبتنی بر داده باعث شده تا اینترنت اشیا در 
 ،۵G کنار فناوری هایی چون هوش مصنوعی، یادگیری ماشین و

پذیرای سرمایه گذاری های گسترده  در سطح جهان باشد.  
بررسی گزارش ها نشان می دهد که بازار اینترنت اشیا در جهان 
پایه  بر  است.  داشته  خیره کننده ای  رشد  اخیر  سال های  طی 
گزارش »Precedence Research« در سال ۲۰۲۴ حجم بازار 
اینترنت اشیا در جهان حدود ۵۰۰ میلیارد دلار برآورد شده است و 
پیش بینی می شود این روند تا سال ۲۰۳۳ به ۳ تریلیون دلار برسد.
بازار  اندازه   ،»IOT Analytics« عنوان  تحت  دیگری  گزارش 
کوچک تری از گزارش قبل پیش بینی می کند؛ اما روند رو به رشد 
 IOT« .اقتصاد اینترنت اشیا در این تحلیل نیز کاملاً مشهود است
Analytics« هزینه های جهانی برای فناوری های اینترنت اشیا را 
تا سال ۲۰۳۰، حدود ۷۲۱ میلیارد دلار برآورد می کند. این رقم 
نشان دهنده رشد مداوم با رشد سالانه ۱۷ درصدی است. نمودار 
نشان می دهد که سرمایه گذاری ها از ۹۹ میلیارد دلار در سال 
۲۰۱۸ به ۲۸۰ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۴ رسیده اند. علاوه بر این، 
شرکت های مهم بازار مانند مایکروسافت، کوالکام، آلفابت، اینتل و 
وُدافون نیز به عنوان پیشتازان توسعه اینترنت اشیا معرفی می شوند؛ 

امری که نشان  دهنده اهمیت آن برای غول های فناوری است.
همچنین روندهای مهم اینترنت اشیا در سال ۲۰۲۴ شامل افزایش 
سرمایه گذاری شرکت های نیمه هادی در امنیت تراشه ها و ادغام 
هوش مصنوعی با سخت افزارهای خودکارسازی صنعتی می شود. 
از سوی دیگر، توسعه هوش مصنوعی مولد برای تولید و ظهور 
راهکارهای مدیریت داده های پیشرفته مانند »DataOps« نیز 
مبین تغییر در فضای اینترنت اشیا به سوی سامانه های هوشمندتر 

و امن تر است.
در خصوص نحوه هزینه کرد، حدود نیمی از بازار اینترنت اشیا 
می دهند.  تشکیل  سخت افزار  به  مربوط  تولیدات  را  جهان  در 
نرم افزارهای مبتنی بر اینترنت اشیا و خدمات این حوزه هرکدام 
۲۴ درصد از سهم بازار اینترنت اشیا را به خود اختصاص داده اند. 
بخش امنیت اینترنت اشیا نیز ۲ درصد از بازار آن را شامل می شود؛ 
مؤلفه ای که با توجه به چالش های جدید امنیت سایبری احتمالاً در 

سال های پیش رو سهم بیشتری از بازار را از آن خود کند.

تنظیم گری اینترنت اشیا در جهان  
بخش  توجهات  کانون  اشیا،  اینترنت  مقررات گذاری  زمینه  در 
تنظیم گری و سیاست گذاری جهان، به چند حوزه معطوف است. 
در گزارش »GSMA« درباره تنظیم گری جهانی اینترنت اشیا، 
۷ حوزه اصلی مقررات گذاری این فناوری به شرح زیر آمده است:

۱- سخت افزار و طیف فرکانس: این بخش، مقررات مرتبط با 
تأییدیه دستگاه ها، کنترل های واردات و صادرات، استانداردهای 
محیطی برای اطمینان از عدم ایجاد اختلال توسط دستگاه ها بر 

روی شبکه و مقررات فرکانس رادیویی را شامل می شود.
۲- مجوزدهی و رومینگ دائمی]۱[: این حوزه بر مقررات مرتبط 
برای  نیازهای مجوزدهی  اتصال فرامرزی و رومینگ دائمی،  با 
ارائه دهندگان خدمات اینترنت اشیا و محدودیت های استفاده از 

سیم کارت های خارجی تمرکز دارد.
۳- حریم خصوصی: محور بعدی قوانین مربوط به جمع آوری، 
ذخیره سازی و پردازش داده ها شامل مقررات عمومی حفاظت از 
داده اتحادیه اروپا، قانون حریم خصوصی مصرف کننده کالیفرنیا یا 
»CCPA« در آمریکا و قوانین مشابه در کانادا، چین، استرالیا و 

دیگر مناطق را در بر می گیرد.
۴- امنیت: مقررات ویژه ای که به امنیت دستگاه های اینترنت اشیا 
اختصاص دارد و استانداردهای مربوط به کاهش آسیب پذیری ها، 
در  را  حساس  داده های  از  محافظت  و  نرم افزار  به روزرسانی 
مانند  اساسی  چارچوب های  شامل  بخش  این  می گیرد.  بر 
دستورالعمل های مؤسسه ملی فناوری و استانداردها آمریکا]۲[ و 

استانداردهای ملی سایر کشورها در این زمینه می شود.
۵- حاکمیت و دسترسی/انتقال پذیری داده: این بخش مقررات 
مربوط به نحوه و مکان ذخیره سازی و دسترسی به داده ها، از 
جمله قوانین مربوط به محلی سازی داده ها و اشتراک گذاری داده ها 
در مرزها، مانند »قانون حفاظت از اطلاعات شخصی« چین و 
»شفاف سازی قانون استفاده از داده ها در خارج از کشور« آمریکا 

را شامل می شود.
۶- تاب آوری ملی: استانداردهایی مانند »دستورالعمل امنیت شبکه 
و سامانه های اطلاعاتی«]۳[ آژانس امنیت سایبری اتحادیه اروپا و 
قانون »امنیت زیرساخت های حیاتی« در استرالیا که به منظور 
حفاظت از زیرساخت های حیاتی ملی و شبکه های اینترنت اشیا 
طراحی شده اند و در راستای اطمینان از امنیت عملیاتی در مواقع 

بحرانی اجرا می شوند.
۷- مقررات گذاری بخشی: این بخش بر بررسی دقیق مقررات ویژه 
در حوزه های مصرفی الکترونیک، خودروسازی، بهداشت، خدمات 
ایمنی  و  تأمین  زنجیره های  مالی،  خدمات  پهپادها،  عمومی، 
کارکنان تمرکز دارد و نشان می دهد که چطور اینترنت اشیا در 
صنایع مختلف باید تحت قوانین خاص خود قرار گیرد تا با الزامات 

قانونی، امنیتی و فنی هر صنعت سازگار باشد.

اینترنت اشیا در ایران  
اولین و اصلی ترین گام مربوط به سیاست گذاری اینترنت اشیا 
در ایران مصوبه شورای عالی فضای مجازی با عنوان »الزامات 
حاکم بر اینترنت اشیا در شبکه ملی اطلاعات« مورخ ۳۰ مهر 
سال ۱۳۹۷ محسوب می شود. با وجود این که مقطع زمانی توجه 
ایران به فناوری اینترنت اشیا در بعد سیاست گذاری از بسیاری 
از کشورهای جهان جلوتر بود؛ اما در عمل تا به امروز گزارشی از 
اقدامات پیش بینی شده در مصوبه و اجرای آن منتشر نشده است. 
زاویه در فرایند بررسی وضعیت اینترنت اشیا در ایران به گفت وگو 

با برخی از کارشناسان برجسته این حوزه پرداخته است.
دکتر مجتبی میرجعفری، رئیس کمیسیون اینترنت اشیا سازمان 
نصر تهران و مدیر عامل شرکت آفرینش سامانه مهر در گفت و گو 
با زاویه چالش اصلی توسعه اینترنت اشیا در کشور را مشکلات 
حقوقی و تنظیم گری دانست و گفت: »در بخش زیرساخت های 
فنی ما مشکل چندانی نداریم. مشکل اصلی اقدامات حقوقی و 
سیاست گذاری است که شش سال پس از مصوبه شورای عالی 
از  صحبت  وقتی  است.  مانده  مغفول  همچنان  مجازی  فضای 
سیاست گذاری در خصوص موضوعاتی چون اینترنت اشیا می شود 
اذهان به سمت سازمان تنظیم مقررات و اختصاص طیف فرکانس 
نیز  این موضوعات  البته  از این دست می رود که  و موضوعاتی 
صادق هستند؛ اما نیاز اصلی در حوزه رگولاتوری و بازار است. 
اگر قانون گذار کارکرد اصلی اینترنت اشیا را درک کرده باشد، 
این  بازار  ایجاد  زمینه ساز  الزامات  برقراری  و  استانداردسازی  با 
فناوری  در کشور می شود. در غیر این صورت با وجود توان فنی، 
شرکت های فعال در این حوزه به دلیل فقدان تقاضا، بازار را ترک 

می کنند.«
کرد  اشاره  اشیا  اینترنت  بازارسازی  مشکلات  به  میرجعفری 
و افزود: »نبود بازار برای یک فناوری چون اینترنت اشیا باعث 
می شود که سایر تلاش ها برای ارتقای این حوزه بی اثر شود. برای 
مثال در زمینه آموزش نیروی متخصص انسان، معاونت علمی 
ریاست جمهوری در چند نوبت تلاش کرده است تا با برگزاری 
دوره های مهارتی به ارتقای دانش نیروی انسانی بپردازد اما در 
نهایت به دلیل نبود بازار کار، این نیروها حوزه اینترنت اشیا را ترک 

کردند یا به دیگر کشورها رفتند.«
طبق گفته رئیس کمیسیون اینترنت اشیا سازمان نصر، وجود 
بروکراسی بزرگ و سازوکارهای پیچیده اداری و سیاسی از دیگر 
چالش های این حوزه به شمار می رود. برای نمونه وارد کردن و 
استفاده از تجهیزات مورد نیاز برای پیاده سازی اینترنت اشیا نیاز 
به گرفتن مجوزهای متعدد و زمان بر دارد. این چالش حتی برای 
تجهیزات ساخت داخل نیز وجود دارد و فاصله زمانی تولید و 
به کارگیری محصولات به همین دلیل افزایش می یابد. این فاصله 
زمانی ممکن است باعث قدیمی شدن یا از دست دادن مزیت 

محصول شود.
میرجعفری همچنین در خصوص چشم انداز اینترنت اشیا در ایران 
گفت: »به دلیل نیاز کشور و به ویژه صنعت به فناوری های روز برای 
افزایش بهره وری، وضعیت اینترنت اشیا حتماً باید بهبود پیدا کند. 
با توجه به تأکید برنامه هفتم توسعه بر افزایش بهره وری و ارتقای 
اقتصاد دیجیتال، اخیراً در وزارت ارتباطات نیز کارگروهی برای 
مشارکت و تأمین مالی رگولاتوری اینترنت اشیا و ۵G تشکیل 

شده است که همین هدف را دنبال می کند.«
دکتر نیلوفر کریمی  آذر مشاور اینترنت اشیا و هوشمندسازی و 
مدیرعامل شبکه هوشمند پیچک نیز درباره نقش دولت در توسعه 
اینترنت اشیا گفت: »با توجه به این که اینترنت اشیا با انبوهی از 
داده های حساس سروکار دارد، قوانین مربوط به حریم خصوصی، 
امنیت سایبری و استانداردهای ارتباطی، سازگاری و مقیاس پذیری 
بسیار حیاتی هستند. زیرساخت هایی مانند پهنای باند، شبکه های 
جدی  سرمایه گذاری  نیازمند  جدید  فناوری های  و  مخابراتی 
هستند و دولت می تواند به این امر کمک کند. دولت می تواند از 
طریق برنامه های حمایتی و تشویقی، شرکت ها و مراکز تحقیقاتی 
و انجمن ها را به توسعه فناوری های نوین و کاربردهای اینترنت 

اشیا ترغیب کند.«
وی اصلی ترین چالش فنی در خصوص وضعیت اینترنت اشیا در 
ایران را کمبود شبکه های پهنای باند وسیع و پایدار در سراسر 
کشور دانست و ادامه داد: »حفاظت از داده ها و امنیت سایبری 
همچنان یکی از بزرگ ترین چالش های اجرایی است. تهدیدهای 
سایبری می تواند کاربردهای اینترنت اشیا را با مشکلات جدی 
مواجه کند. برخی قوانین فعلی برای تسهیل فعالیت های حوزه 

اینترنت اشیا به روز نشده اند و نیاز به تطبیق بیشتری دارند.«
کریمی  آذر وضعیت ایران در میان کشورهای منطقه را مثبت 
ارزیابی کرد و امارات متحده عربی و عربستان سعودی را به دلیل 
سرمایه گذاری های عظیم در زیرساخت های ارتباطی و دیجیتالی 
در وضعیت بهتری نسبت به از ایران دانست. مدیرعامل شبکه 
هوشمند پیچک در ادامه ارزیابی وضعیت ایران در زمینه اینترنت 
اشیا گفت که شاخص جهانی اینترنت اشیا واحد و پذیرفته شده ای 
 IoT« گارتنر،   ،»IDC« مانند  موسسه  چند  اما  ندارد؛  وجود 
Analytics« و مجمع جهانی اقتصاد گزارش ها و شاخص هایی را 
درباره هوشمندسازی، پذیرش اینترنت اشیا در فرآیندهای تولید، 

سهم بازار و روندهای فناوری منتشر می کنند.
وی همچنین افزود که ایران هنوز در مراحل اولیه قرار دارد و 
و  حمل ونقل  هوشمند،  کشاورزی  مانند  بخش هایی  در  عمدتاً 

انرژی های نوین وارد میدان شده است.
او در ادامه و درباره مصوبه شورای عالی فضای مجازی در خصوص 
اینترنت اشیا ابتدا به تاریخچه تصویب این سند اشاره کرد و بیان 
داشت: »اصول حاکم بر توسعه اینترنت اشیا در کشور در تاریخ ۲۴ 
اردیبهشت ۱۳۹۷ تصویب شد و بر این اساس مقرر گردید کلیه 
وزارتخانه ها نسبت به تهیه برنامه های خود در این حوزه ظرف 
شش ماه اقدام نمایند. این سند در مقطعی نزدیک به پایان مهلت 
تعیین شده، در تاریخ ۳۰ مهر همان سال مجدداً با عنوان دیگری 
به نام »الزامات حاکم بر اینترنت اشیا در شبکه ملی اطلاعات« به 
تصویب رسید و در نهایت در تاریخ ۲۰ آبان توسط دبیر شورای 

عالی فضای مجازی ابلاغ گردید.«
کریمی  آذر درباره اقدامات صورت گرفته در خصوص این مصوبه 
اظهار داشت که تقسیم کار و تعیین اولویت های توسعه به عنوان 
موضوع ماده ۴ این مصوبه، انجام شده؛ اما این سند انتشار نیافته 
است و تعدادی از فعالان به صورت غیررسمی به آن دسترسی پیدا 
کردند. وی در این خصوص افزود: »در آن سند، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات متولی تهیه نقشه راه فناوری و نگاشت اقتصادی 
متناظر آن شد. بر اساس متن سند، لازم بود که وزارتخانه مذکور 
با کمک وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، نسبت به شناسایی استانداردهای بین المللی اقدام نموده 
و نظام ملی استاندارد در حوزه اینترنت اشیا را با همکاری سازمان 

ملی استاندارد تدوین کند.«
در انتها کریمی آذر خواستار انتشار عمومی اقدامات اولویت دار در 
خصوص اینترنت اشیا شد تا ضمن رفع ابهامات، فعالان بدانند 
مأموریت نظارت بر اجرای موارد بر عهده مرکز ملی فضای مجازی 

است یا متولیان دیگری دارد.
سخن پایانی  

تا  جزئی ترین  از  که  است  تحول آفرینی  فناوری  اشیا،  اینترنت 
کلان ترین امور بشر را تحت تأثیر قرار می دهد و برای گسترش 
و پیشرفت این فناوری باید اقداماتی از قبیل بهبود زیرساخت 
فناوری های ارتباطی مانند ۵G و فیبر نوری، تدوین و اجرای 
قوانین و مقررات شفاف و یکپارچه، توسعه زیست بوم نوآوری و 

تقویت تعاملات بین بخشی در دستور کار قرار گیرد.
رشد اینترنت اشیا در سطح جهان به عنوان یکی از عوامل اساسی 
در ارتقای بهره وری، ایجاد بازارهای جدید و بهبود خدمات در 
این فناوری در ترکیب  حوزه های مختلف شناخته شده است. 
با دیگر فناوری ها از جمله هوش مصنوعی و یادگیری ماشین، 
توانسته فرصت های تازه ای برای بهبود زندگی انسان و توسعه 
به  مربوط  چالش های  بااین حال،  کند.  فراهم  کسب وکارها 
تنظیم گری، استانداردسازی و سیاست گذاری صحیح در این حوزه 

همچنان پابرجاست.
اگرچه در ایران پیشرفت هایی در زمینه اینترنت اشیا دیده شده، اما 
همچنان برای رسیدن به اهداف بلندمدت، نیازمند ایجاد بسترهای 
قانونی، حمایت از بخش خصوصی و برطرف کردن موانع اجرایی 
هستیم. با عنایت به اهمیت این فناوری در توسعه اقتصاد دیجیتال، 
بی شک ایجاد هماهنگی بین نهادها و سیاست گذاری های پایدار 
می تواند راه را برای بهبود وضعیت و بهره وری در کشور هموار سازد.

اینترنت اشیا در ایران؛ چشم انتظار تنظیم گری و توسعه زیرساخت
مجتبی آغاجریان
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اینترنت اشیا، در دنیای امروز که به سرعت به   
سوی دیجیتالی شدن پیش می رود، به عنوان یکی 
از ارکان مهم تحول دیجیتال، نقشی بی بدیل ایفا 

می کند.

۳ هزار میلیارد سهم دو باشگاه فوتبال از حق پخش مسابقات در تلویزیون
صداوسیما پول استقلال و پرسپولیس را می دهد؟

صنایع  مدیرعامل  علی عسگری  عبدالعلی 
پتروشیمی خلیج فارس و رئیس سابق صداوسیما 
مدعی  فارس  هلدینگ خلیج  در مجمع سالانه 
تأمین  برای  از راهکارهای کلیدی  شد که یکی 
هزینه های باشگاه استقلال، دریافت حق پخش 
تلویزیونی است. او در این باره گفته است: »ما که 
اما  در صداوسیما بودیم، حق پخش نمی دادیم. 
در برنامه هفتم توسعه پیش بینی شده که باید 
از این طریق  حق پخش داده شود و می توانیم 
تأمین  را  باشگاه  هزینه های  از  عمده ای  بخش 

کنیم. پیگیری این موضوع نیز توسط آقای شهریاری در 
حال انجام است.«

مدتی پیش فرهیختگان گزارشی تحت عنوان »عابر بانک 
اینجاست« منتش کرده بود و در آن آمده بود  تلویزیون 
و  پرسپولیس  تیم  دو  فوتبال  از پخش  درآمد صداوسیما 
استقلال را محاسبه کردیم. بر اساس این گزارش با احتساب 
صداوسیما  سفارش دهندگان،  برای  درصدی   ۹۰ تخفیف 
مبلغی حدود ۵  هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان از پخش تبلیغات 
درآمد دارد. اگر بخواهیم در نظر بگیریم تنها نصف درآمد 
صداوسیما از تبلیغات بین دو بازی استقلال و پرسپولیس 
قرار است به باشگاه استقلال برسد، با مبلغی حدود ۲ هزار 
و ۹۰۰ میلیارد تومان مواجه می شویم که درآمد قابل قبولی 

برای باشگاه محسوب می شود.

پخش    از  فقط  و  سال ۱۴۰۳  در  صداوسیما  می کنید  فکر 
بازی های سرخابی ها چند هزار میلیارد درآمد دارد؟ 

حداکثر    و  تومان  میلیارد  هزار  حداقل ۳۲  حدودی  طور  به 
۵۸ هزار میلیارد

تبلیغات  درآمد  می دهد  نشان  فرهیختگان  بررسی های 
صداوسیما فقط از بازی های دو تیم استقلال و پرسپولیس 

بین حداقل ۳۲ همت و حداکثر ۵۸ همت است  حدودا 
یعنی بیش از دوبرابر بودجه دریافتی در این سال. گفتنی 
بازی های  گرفتن  نظر  در  با  تنها  ارقام  و  آمار  این  است  
استقلال و پرسپولیس و بدون احتساب پخش بازی های 
فوتبال خارجی، بازی های تیم ملی، استانی و... است. مبنای 
محاسبه درآمد صداوسیما از تبلیغات فوتبال را حدود۳۰ 
دقیقه آگهی شامل قبل، بین دو نیمه و پس از بازی قرار 
دادیم و به زیرنویس ها، لوگوی تبلیغی گوشه کادر و آگهی 

تقویمی کاری نداشتیم.
حتی اگر بخواهیم ۳۲ هزار میلیارد را که درآمد حداقلی از 
بازی های پخش زنده استقلال و پرسپولیس است ملاک 
قرار دهیم، این درآمد تلویزیون ۶۴ برابر بودجه ای است که 
در لایحه بودجه برای تبلیغات همه رشته های ورزشی در 

نظر گرفته  شده است.
درآمد ۵۸ هزار میلیارد تومان از تبلیغات فوتبالی دو تیم 
استقلال و پرسپولیس در شبکه سه، بدون در نظر گرفتن 
تخفیف برای تبلیغات است. حتی اگر صداوسیما برای پخش 
تبلیغات بین فوتبال ها ۹۰ درصد به سفارش دهندگان تخفیف 
دهد، عدد به دست آمده پنج هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان است، 
یعنی تقریبا ۱۰ برابر ۵۰۰ میلیارد تومانی که در قانون بودجه 

برای  تبلیغات ورزشی سازمان تصویب شده است.

با    ایران  کیلوگرم   ۸۲ وزن  نماینده  ناقوسی  محمد 
فرنگی  کشتی  نهایی  دیدار  راهی  خود  رقبای  شکست 

امیدهای جهان شد.
قهرمانی    فرنگی  کشتی  نخست  وزن   ۵ رقابت های  در 

زیر ۲۳ سال جهان در آلبانی، محمد ناقوسی در وزن ۸۲ 
کیلوگرم به فینال راه یافت. 

و    مصر  چک،  یونان،  از  حریفانی  شکست  از  پس  او 
آلمان، در فینال به مصاف برنده نمایندگان آذربایجان و 

آمریکا خواهد رفت. 
حبیب    شایان  و  کیلوگرم   ۷۲ وزن  در  سهرابی  دانیال 

و  رفتند  بازنده ها  گروه  به  کیلوگرم   ۹۷ وزن  در  زارع 
همچنان شانس کسب مدال برنز دارند. 

دور    از  کیلوگرم   ۶۰ وزن  در  غلامپور  محمدمهدی 
رقابت ها کنار رفت. همچنین احمدرضا محسن نژاد در وزن 
۶۷ کیلوگرم به دلیل نرسیدن به وزن مناسب، از مسابقات 

حذف شد. 
رقابت های ۵ وزن دوم دیروز سه شنبه آغاز  شد.  

 ناقوسی در ۵ وزن نخست کشتی 
فرنگی امیدهای جهان

  تیم نوجوانان هندبال
 ساحلی ایران جهانی شد

در    ایران  ساحلی  هندبال  نوجوان  ملی پوشان 
با  قطر  مقابل  آسیا  قهرمانی  در  خود  بازی  چهارمین 
مسابقات  سهمیه  تا  رسید  پیروزی  به   ۱ بر   ۲ نتیجه 

جهانی را کسب کند.

کیانا تصدیق مقدم

دنيا حيدری

سال ها از می گذرد. از روزی که مستطیل سبز به مستطیل قرمز تبدیل شد و عده ای 
بی گناه را به خاک و خون کشید تا چوار برای همه عمر به زخمی ناسور در قلب ایران 

مبدل شود، زخمی که هرگز کهنه نشد. 
۲۳ بهمن ۱۳۶۵ بود که مردم برای تماشای مسابقه فوتبال دو تیم منتخب چوار و 
جوانان استان ایلام خود را به بیرون از شهر رسانده بودند. مسابقه ای که سوت آغاز آن 
ساعت ۱۴:۳۰ به صدا در آمد، اما هرگز کسی سوت پایانش را نشنید. ساعت روی ۱۵:۴۵ 

خشکش زد و بازی برای همیشه در دقیقه ۵۵ باقی ماند! 
تنها ۱۰ دقیقه از آغاز نیمه دوم این مسابقه فوتبال گذشته بود که جنایتی نادر در تاریخ 
جنگ و ورزش جهان رخ داد. نبردی نابرابر بین بازیکنان فوتبال و بمب افکن های عراقی! 
داور اعلام کرنر کرده بود، آن هم به سود جوانان ایلام. مصطفی نعمتی برای ارسال کرنر 
روی دروازه چوار پشت توپ ایستاده بود، اما فرصت زدن ضربه اش را پیدا نکرد، چراکه 
هواپیما های عراقی در چشم برهم زدنی زمین بازی را به حمام خون تبدیل کردند و 
لحظاتی هولناک و صحنه های دلخراشی را از خود به جا گذاشتند. ۱۰ بازیکن فوتبال، 
سه کودک، یک داور و یک تماشاگر به شهادت رسیدند و شش نفر هم زخمی شدند. 

بمباران زمین فوتبال چوار بدون شک یک واقعه تلخ و خاص تاریخی است. حادثه ای 
که هرگز آنطور که باید و شاید بدان پرداخته نشده است، به طوری که حتی رهبری 
هم در رابطه با آن می فرمایند: »حادثه کم نظیری در استان ایلام به وقوع پیوست که 
متأسفانه مردم خودمان هم خبر ندارند، چه برسد به دیگران و خارج و ملت های دیگری 

که مشتاق هستند حوادث کشور ما را بدانند.« 

البته گاهی اقدامات جسته و گریخته ای در این راستا انجام شده، اقداماتی، چون ساخت 
یک فیلم کوتاه که در جشنواره ای در میلان ایتالیا به نمایش گذاشته شد، ساخت تئاتر، 
برنامه های هر ساله در ایلام و حتی گفت وگویی کوتاه با رئیس فیفا و باز کردن ماجرا و 
رساندن پای داستان چوار به جام جهانی روسیه. اما واقعیت همان است که رهبری نیز 
بدان اشاره داشتند. اینکه به راستی مردم خودمان هم خیلی در مورد چوار نمی دانند، 
چه برسد به دیگران، چراکه هرگز آنطور که باید روی این مورد خاص که بی تردید 
فاجعه ای تکرار نشدنی است، کار نشده تا عمق فاجعه چوار و جوانانی که بی گناه حین 
بازی فوتبال و تماشای آن به خاک و خون کشیده شدند، نشان داده شود، به طوری 
که تازه بعد از ۳۸ سال، فرماندار شهرستان چوار از ساخت ۳ هزار سکو برای ورزشگاه 

شهدای زمین فوتبال چوار خبر می دهد. 
این در حالی است که انتقاد های زیادی به عدم واکنش جهانی به این واقعه تلخ شده 
و بار ها و بار ها بسیاری فیفا را زیر سؤال برده اند که در خصوص این فاجعه انسانی مهر 
سکوت بر لب زده است! اما بهتر آن است که قبل از مؤاخذه فیفا، یقه خودمان را بگیریم 
و این سؤال را مطرح کنیم که ما برای چوار چه کردیم که از دیگران انتظار داریم؟! آیا 

خودمان حق مطلب را در خصوص این فاجعه تلخ انسانی ادا کرده ایم؟
باید طی این ۳۸ سال، زمین چوار به یکی از بهترین و مجهزترین ورزشگاه های کشور 
تبدیل می شد. ورزشگاهی که می توانست هر ساله در سالگرد فاجعه تلخ چوار با میزبانی 
از تیم ها و حتی تورنمنت های دوستانه روایتگر نابرابرترین مسابقه فوتبال دنیا باشد، اما 
تازه بعد از ۳۸ سال، خبر از ساخت سکو های چندهزار نفری می دهیم. سکو هایی که 

هیچ مشخص نیست چند سال دیگر قابلیت استفاده شدن داشته باشند و آیا هرگز 
میزبان تماشاگران در مسابقه ای خاص و ویژه خواهند بود یا نه!

بدون شک سکوت فیفا درباره جنایت رژیم بعثی صدام در بمباران یک زمین فوتبال 
بخشودنی نیست، اما تعلل خود ما نسبت به چوار و این فاجعه تلخ انسانی تا به امروز تا 
چه اندازه تأثیرگذار بوده که بخواهیم یقه ارگان هایی، چون فیفا را بگیریم؟ آیا خودمان 
آنطور که باید و شاید، دینی را که به چوار و شهدای آن داشتیم، ادا کردیم؟ بهتر از آن 
است که قبل از هر انتقادی در این راستا یک سوزن به خودمان بزنیم و بعد یک جوالدوز 

به دیگرانی، چون فیفا.

دین ادا نشده فوتبال به چوار

فیلمی    امسال  تهران  کوتاه  فیلم  جشنواره 
درخصوص فلسطین دارد که با ابزار هوش مصنوعی 
ساخته شده و جلب توجه می کند. »فلسطین در 
چشمان من« از زاویه نگاه متفاوتی به این موضوع 

پرداخته.


